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Aktuálně 
z radnice

Kontrolní den na stave-
ništi nové sportovní haly 
proběhl 3. června. „Stav-
ba pokračuje podle harmo-
nogramu,“ doplnil starosta 
Petr Mottl. Podrobnosti při-
neseme v příštím vydání. 

Spor tovní olympiá -
da dětí MŠ Smetanova se 
uskutečnila 3. června tradič-
ně na hřišti ZŠ Lerchova.

Složky Integrovaného 
záchranného systému se 
5. června sešly s vedením 
města na radnici při pra-
videlném jednání bezpeč-
nostní rady města. Zástup-
ci krizového řízení, policie 
a  hasiči informovali o  ak-
tuální bezpečnostní situa-
ci v Sušici. 

Při příležitosti deseti 
let od  jmenování Mons. 
Vlastimila Kročila do bis-
kupské služby zaslal sta-
rosta Petr Mottl biskupovi 
Diecéze českobudějovic-
ké blahopřejný dopis a pa-
m ě t n í  m e d a i l i  m ě s t a 
Sušice.

Rád bych občany po-
zval na dvě akce: „7. června 
na Den svobody na Zhůří, 
jehož se zúčastní i prezident 
Petr Pavel a na bývalém Gru-
bergu odhalí památník po-
sledního boje 90. americké 
pěší divize za druhé světové 
války. O  týden později pak 
na dvoudenní oslavy 150 let 
sušického hasičského sbo-
ru,“ informoval starosta Petr 
Mottl.  -red-

Slavnosti hřály společným zážitkem
Každým rokem na prahu let-

ní sezony pořádá město Sušic-
ké slavnosti. Program připraví 
Sušické kulturní centrum a spo-
lečný svátek dětí i dospělých 
může začít. Letos se uskutečnil 
za chladnějšího počasí a s ne-
dělním deštěm ve dnech 22. až 
25. května.

Centrem se stalo jako vždy pá-
teční a sobotní náměstí Svobo-
dy s prodejními stánky a velkým 
pódiem před hotelem Fialka. Tra-
dičně byly slavnosti zahájeny už 
ve čtvrtek večer premiérou diva-
dla Atakdále v sokolovně (viz str. 
12). Oficiální úvod pak zazněl v pá-
tek odpoledne z úst moderátorů 
akce Karla Sedleckého (ředitele 
SKC) a Dana Nakládala (ředitele 
ZUŠ) na hlavním pódiu. 

Na Fufernách toho dne zahá-
jila zábavné odpoledne pro děti 
Klaunka Pepina. Početné obecen-
stvo zaujaly také ukázky dobrovol-
ných hasičů (foto 18), děti vyzkou-
šely vše včetně člunu na Otavě 
a dílen s malováním na obličej 
připravených spolkem Svatojánci 
a Charitou Sušice. Jednotlivá sta-
noviště spojovali moderátoři Zuza-
na Navrátilová a Jaromír Hlaváč. 

Tvořivé dílny na  sobotu ve 
svých prostorách zorganizovala 
ZŠ Lerchova, v luhu cestu kolem 
světa uskutečnili návštěvníci Po-
hádkového lesa Pionýrské sku-
piny Otava Sušice. Kdo nechtěl 
cestovat mohl se pohodlně usadit 
vedle na Santosu a zaposlouchat 
se do zpěvu sboru z partnerské-

ho města Wenzenbachu a poslé-
ze domácího Svatoboru (foto 7), 
který pro vzájemnost s obe-
censtvem vyrukoval se 
známými lidovkami 
samoobslužně do-
provázenými roz-
ličnými nástroji. 
Vystoupení žáků 
ZUŠ Sušice gra-
dovalo saxofo-
novým kvartetem 
a  převážně dívčí 
rockovou skupinou 
Trestná lavice. Nejmenší 
diváky pak jistě potěšilo diva-
dlo Nosálci.cz s mnoha roztodiv-
nými loutkami a jednou nosálčí 

herečkou v představení Ronja, dce-
ra loupežníka s ekologickým přesa-
hem. V příhodném duchu country 
uzavřela program klatovská kape-
la Pilouni. 

Kulisy stromů slušely též kapele 
Štreka, která vystoupila, aby po-
zvedla náladu deštěm zmáčeným 
účastníkům společného neděl-
ního pochodu na vrch Svatobor 
organizovaným místním Klubem 
českých turistů. Voda je naopak 
hlavním živlem sušických dobro-
volných hasičů, kteří v rámci dne 
otevřených dveří představili svojí 
zrekonstruovanou zbrojnici. 

Pátek na náměstí
Program na hlavní tribuně od-

startovala MŠ Tylova (foto 12) 
s tanečními kreacemi letos zvláš-
tě oblíbených Mimoňů. Následo-
val blok ZŠ T. G. Masaryka (foto 
11) s vlastní moderátorskou dvoji-
cí, která uvedla vystoupení skupin 
z části T. G. Masaryka i Komenské-
ho. Za SOŠ a SOU Sušice vystoupily 
opět kadeřnice, aby předvedly své 
dílo doplněné extravagantním lí-
čením obličeje. 

Taneční akademie Spor-
toviště Sušice (foto 15)

má děti rozdělené 
do kategorií podle 
věku a  stejně tak 
se představila 
ve  svém taneč-
ním bloku. Další 
část patřila dětem 

z Dětského domo-
va Kašperské Hory 

(foto 4), které zatanco-
valy i zazpívaly. Čistě mo-

derní tanec prezentovaly svou 
ukázkou skupiny The Royals 
a Feeliń  Moved Studio. 

Rockově rozvířila scénu místní 
kapela EKG Heart Rock (foto 10), 
která se skládá z ostřílených hu-
debních harcovníků. Kapela, jenž 
dokonale vystihla atmosféru ná-
městí Svobody, měla výrazné de-
chy i rytmiku a hodna svého jména 
Cirkus Brothers (foto 8) si v závěru 
nasadila hlavy kopytníků. Další vý-

razný originál večera netřeba před-
stavovat, s Vypsanou fixou (foto 1) 
zpívalo i publikum zvané Fixí lid. 
Více než 15 let sveřepě drží svůj 
alternativní rockový směr čtveři-
ce původem místních muzikantů 
– Strýčkova zahrádka tradičně 
uzavírá večerní program. 

Sobota náměstí
V 10.00 opět ožilo velké pódium 

v čele náměstí a prvními vystupu-
jícími byly děti z MŠ Smetanova 
(foto 6) s tancem nazvaným Po-
slední diskotéka. V následujícím blo-
ku ZŠ Lerchova (foto 13)se opět 
rozmanitě tancovalo, ale předsta-
vili se i jump ropeři (s triky skáčou 
přes švihadlo) a mažoretky, které 
předvedly twirling s batony. K Su-
šickým slavnostem odnepaměti 
patří také folklór, který v krojích tra-
dičně tančí malé a velké Otavěnky 
(foto 5) ze Žichovic. Rozsáhlé pás-
mo si připravil Taneční klub Fial-
ka (foto 16). Kromě různých tanců 
jednotlivých dětských kategorií se 
předvedl též dospělý pár. 

Na Sušických slavnostech ne-
chybí ani módní přehlídka. Tu opět 
připravila Školička modelek JM Mo-
dels Klatovy. 

pokračování na str. 12
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Řemesla pod lupou
Pokrývačství je jedno z ře-

mesel, které může působit jed-
noduše, ale málokdo si při po-
hledu na střechu uvědomí, kolik 
práce, dovedností a zkušenos-
tí za ním stojí. Pokrývači tráví 
své dny vysoko nad zemí, v žáru 
slunce, v dešti i ve větru. Musejí 
perfektně rozumět konstrukcím 
střech, znát vlastnosti různých 
materiálů a pracovat s přesnos-
tí na centimetry, protože i malá 
chyba může mít velké násled-
ky. Není to jen fyzicky nároč-
ná práce, ale také práce vyža-
dující cit pro detail, trpělivost 
a v neposlední řadě i odvahu. 

V době moderních technolo-
gií a rychlých stavebních po-
stupů si pokrývačství stále drží 
svou důležitost a respekt. Bez 
kvalitní střechy by nebyl žádný 
dům úplný. 

O krátký rozhovor jsme požá-
daly pana Františka Šaška:

Jak jste se dostal k řemeslu 
pokrývače?

„Vyrůstal jsem na vesnici, kde 
byla manuální práce součástí ži-
vota. Už jako kluk jsem pomáhal 
svému strýci na stavbě a práce 
se střechami mě zaujala. Když 
skončil podnik, ve kterém jsem 
byl zaměstnán, rozhodl jsem se 

Pokrývač s kamarády jít cestou pokrývače, 
kterou dělám dodnes.“

Co je na práci pokrývače 
nejtěžší? 

„Určitě počasí.  Pracuje-
me venku v létě i zimě, někdy 
v  horku, jindy ve  větru nebo 
dešti. A pak samozřejmě práce 
ve výškách. Člověk musí mít jis-
totu a nebát se.“

Jaké materiály nejčastěji 
používáte? 

„Dnes hlavně betonové a pá-
lené tašky, plechové krytiny 
nebo asfaltové šindele. Při re-
konstrukcích historických bu-
dov se vracíme k tradičním ma-
teriálům, jako je dřevěný šindel 
nebo přírodní břidlice.“

Vidíte rozdíl 
mezi prací dříve a dnes? 

„Ano, dnes máme lepší 
nástroje a bezpečnostní vy-
bavení. Ale základní principy zů-
staly stejné. Střecha musí být 
pevná, odolná a správně polože-
ná. A to se za staletí nezměnilo.“

Co byste vzkázal mladým 
lidem, kteří uvažují o  této 
profesi?

„Ať se toho nebojí. Je to po-
ctivé řemeslo, které má budouc-
nost. Střechy budou lidé potře-
bovat vždy a dobrý pokrývač si 
práci najde kdykoliv a kdekoliv.“

Děkujeme za rozhovor.
Julie Radovská, Tereza Šašková 

studentky sexty A, Gymnázium Sušice

JAK TO ŽIJE NA SMETANCE
V naší mateřské škole se stá-

le něco děje aneb malé shrnutí 
za květen a pozvánka na červen.

Začátkem května všechny 
děti ze školky potěšily maminky 
veřejným vystoupením v sušic-
kém kině. V rozmanitých kostý-
mech předvedly na velkém pó-
diu ohromující výkon a sklidily 
velký potlesk. Záznam bude brzy 
zveřejněn na kanálu YouTube MŠ 
Smetanova Sušice.

Týden na to se 6. třída ukázala 
na Santosu, kde se konala akce s ná-
zvem Den pro rodinu. Pruhovaní ná-
mořníci roztleskali celý ostrov. Také 
na sobotním programu Dnů Sušice 
se podílela čtvrtá třída, roztančila 
náměstí svými diskotékovými hity. 

Poslední květnový týden byli 
naši nejstarší kamarádi pozvá-
ni do Základní umělecké školy 
na tvořivé dílničky v rámci Dnů 

otevřených dveří. Děti se tak moh-
ly seznámit s obory nabízenými 
na ZUŠ – klávesové nástroje, tanec, 
sbor a zpěv, strunné a dechové ná-
stroje. Všem se v ZUŠCE moc líbilo 
a cestou do školky si děti povídaly 
o tom, kdo bude hrát na jaký hu-
dební nástroj.

Děkujeme paním učitelkám 
a pánům učitelům za krásné do-
poledne. V neposlední řadě podě-
kování patří p. řediteli Danielu Na-
kládalovi za perfektní organizaci 
a připravená stanoviště. Už se těší-
me na příští rok.

V červnu si děti zasportují 
na každoroční školkové spor-
tovní olympiádě a těšit se mů-
žete na setkání v neděli 22. 6. 
na Dni pro varhany, tentokráte 
třetí třída představí vystoupení 
„Medvědi nevědí“.
Děti a paní učitelky z MŠ Smetanova

Bobři a vlci
Tato fascinující zvířata byla 

hlavním tématem třídenního vý-
ukového programu ve Středis-
ku environmentální výchovy NP 
Šumava na Horské Kvildě, které-
ho se zúčastnili čtvrťáci a páťáci 
z Masaryčky. 

Jakmile jsme nasoukali kufry 
do autobusu, tetelili jsme se nad-
šením a očekáváním ze společné-
ho dobrodružství v srdci Šumavy. 
Na Horské Kvildě nás uvítali Tomáš 
s Maruškou, skvělí lektoři, kteří nás 
provázeli tajnostmi národního par-
ku. Výprava za bobry s Maruškou 
probíhala za deštivého a chlad-
ného počasí. Kdo neposlechl rady 
teple se obléct, dobře mu tak! Ale 
o bobrech víme naprosto všech-
no, jen se nám nepřišli představit, 

ale jejich dílo bylo famózní. Výpra-
va za vlky dopadla stejně, nepřišli 
za námi, ale Tomáš o nich tak krás-
ně vyprávěl, že jsme si je dokáza-
li představit, jak za smrčky číhají 
na barevné vetřelce, co přišli rušit 
do jejich teritoria. A že tam někde 
byli, na to vemte jed, však jsme za-
znamenali jejich pobytové stopy. 

Součástí pobytu byly i hry a do-
vádění venku a samozřejmě i skvě-
lé stravování v hotelu Rankl. Tři dny 
utekly jako voda a už tu byl zase au-
tobus, aby nás odvezl ze šumavské 
divočiny do náručí našich domovů. 
Ahoj Maruško, Tomáši, vlci i bobři, 
těší nás, že jsme se poznali a snad 
se zase vrátíme. Bylo to krásné, dě-
kujeme. Žáci a pedagogové 

ZŠ T. G. Masaryka

Jak to chodí u hasičů

To zajímalo celou naši třídu, 
a tak jsme se v pondělí 5. 5. 2025 
vydali na dobrodružnou misi a na-
vštívili zbrusu novou stanici su-
šických profesionálních hasičů. 
S  úsměvem nás 
přivítalo několik 
hasičů, kteří nám 
ukázali hasičskou 
techniku, pusti-
li nás za  volant 
těch obrovských 
hasičských aut, 
vysvětlili nám, 
co hasiči všech-
no dělají a odpo-
vídali na  všech-
ny naše zvídavé 
otázky. A že jich 
nebylo málo! Ně-
které hasiče velmi 
zaskočily. Najed-
nou se rozezně-
la siréna, museli 
jsme se rychle schovat, ale zblíz-
ka jsme viděli, jak to vypadá, když 
hasiči musí odjet na výjezd, a jak 
musejí být všichni rychlí. Dva hasi-

či tam s námi zůstali a prohlídku 
jsme dokončili. Dokonce došlo 
i na závody. A ne, jen tak ledajaké. 
Nejen děti, ale i paní učitelka s paní 
asistentkou závodily v oblékání 

hasiče, kdy jsme 
se co nejrychle-
ji museli oblék-
nout do  hasič-
ského vybavení 
– zásahového ka-
bátu, kalhot, hel-
my a velkých těž-
kých bot. Nikdo 
z nás si do té doby 
neuměl předsta-
vit, jak těžké ob-
lečení hasiče je. 
Moc jsme si tuhle 
misi užili. Hasi-
čům jsme předa-
li obrázky, které 
jsme jim nama-
lovali a oni nám 

na památku dali medaile pro malé 
hasiče. 

Za žáky přípravky z Komendy
Iveta Žáková

Dne 21. května 2025 se žáci 
od druhé do osmé třídy ZŠ Ler-
chova zúčastnili druhého kola pří-
rodovědné soutěže NP a CHKO 
ve školních lavicích, které se konalo 
v malebném prostředí návštěvnic-
kého centra NP na Kvildě. Tento den 
přinesl nejen mnoho nových zážit-
ků spojených s přírodou a ochra-
nou životního prostředí. 

Program začal návštěvou výbě-
hu s jeleny, kde děti měly možnost 
pozorovat tato krásná zvířata zblíz-
ka. Poté už následovala samotná 
soutěž, která byla velmi pestrá a zá-
bavná. Pro soutěžící bylo připraveno 
deset stanovišť, na kterých si mohli 
vyzkoušet své znalosti a dovednos-

ti v různých oblastech přírodovědy. 
Děti poznávaly rostliny, stromy, ryby, 
ptáky a obojživelníky. Soutěž byla 
koncipována tak, aby zaujala děti 
všech věkových kategorií a zároveň 
je nenásilnou formou vzdělávala 
o přírodě a její ochraně. Velkým zá-
žitkem bylo setkání s živými zvířaty. 
Účastníci měli jedinečnou možnost 
vidět na vlastní oči lišku, jezevce, 
sovu pálenou, puštíka i krkavce. 

Po skončení soutěže jsme si 
všichni odváželi nejen krásné zá-
žitky, ale i nové poznatky, které se 
nám jistě budou hodit. Nyní netr-
pělivě čekáme na výsledky soutěže 
a držíme palce všem zúčastněným!

 -HS-, ZŠ Lerchova ul.

Druhé kolo přírodovědné soutěže 
NP a CHKO ve školních lavicích v NC Kvildě

Nocování ve škole
Byl květnový pátek odpoled-

ne a my si sbalili spacáky, ma-
minky nám připravily do ranečku 
dobroty a hurá zpět do školy. Ptá-
te se proč? 
V e   š k o l -
ní družině 
na  Komen-
dě jsme měli 
nachystané 
velké noco-
vání s  po-
h á d k o u . 
A  na  to se 
těšíme vždy 
c e l ý  r o k . 
N ež jsme 
si natřepali polštářky a zalez-
li si do pelíšků, zahráli jsme si 
spoustu her a soutěží, byli si po-
hrát venku a podívat se, jak po-
malu zapadá sluníčko. Vyhládlo 

nám, tak jsme připravili stůl k ho-
dování. To bylo dobrot! Pak jsme 
skočili do pyžam, vyčistili zoubky 
a těšili se na pohádku. Přišel čas 

na spaní, ale 
copak to šlo? 
B y l i  j s m e 
plni radosti, 
že můžeme 
být spolu, 
tak se ještě 
dlouho poví-
dalo a smá-
lo. Byla to 
bezva noc. 
Už se těší-
me na další 

v příštím roce, ale teď jsou před 
námi prázdniny a ty si určitě také 
pořádně užijeme.

Žáci a vychovatelky 
ZŠ Komenského

Děkujeme za skvělou akci o třídění odpadu!
Ve středu 14. května se naše 

první třída zúčastnila naučné 
a zároveň zábavné akce zamě-
řené na třídění odpadu a ochra-
nu životního prostředí. Celý pro-
gram byl připraven tak, aby byl 
přístupný i  těm nejmenším – 
a přesto v dětech zanechal dů-
ležité poselství: naše planeta po-
třebuje naši pomoc.

Děti si formou her, kvízů i prak-
tických ukázek vyzkoušely, jak 
správně třídit odpad, dozvěděly 
se, co se děje s odpady po vyho-
zení, a naučily se, proč je důležité 
třídit plasty, papír, sklo nebo bio-
odpad. Největší úspěch mělo „tří-

dicí stanoviště“, kde si každý mohl 
vyzkoušet roli recyklačního hrdiny.

Velké poděkování patří organi-
zátorům akce, především paní Ran-
dákové, kteří si dali opravdu záležet 
– dětem připravili poučný a veselý 
den, který spojil učení s praktický-
mi dovednostmi. Překvapením pro 
děti byly malé dárečky, které si kaž-
dý prvňáček na závěr akce odnesl. 
Jsme rádi, že děti odcházely nadše-
né, plné nových vědomostí a s jas-
ným vzkazem:

Každý z nás může chránit příro-
du – třeba tím, že správně třídí od-
pad. Za žáky 1. E ZŠ T. G. Masaryka

Komenského Kristýna Mészárosová
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Zasedání rady města
Usnesení ze zasedání rady města ze dne 12. května 2025
• Rada města schválila pro Základní uměleckou školu Františka Stup-
ky, Lerchova 255, 342 01 Sušice, podání žádosti, případné přijetí dotace 
a její vypořádání v souladu s § 27 odst. 5 a § 28 zákona č. 250/2000 Sb., 
a to z dotačního programu Podpora uměleckého vzdělávání mladých 
talentů v Plzeňském kraji v roce 2025. 
• Rada města schválila smlouvu o dílo na zhotovení projektové do-
kumentace pro povolení záměru výstavby vodovodu a kanalizace v ul. 
Pod Kalichem a Táborská se společností VAK SERVIS s. r. o., Domažlické 
předměstí 610, 339 01 Klatovy, IČ 26375869 ve výši 268 500 Kč bez DPH 
a pověřila starostu města podpisem smlouvy. 
• Rada města vzala na vědomí výsledky hospodaření společnos-
ti Pošumavská odpadová, s. r. o. za rok 2024 a pověřila starostu města, 
ve vazbě na stanovisko dozorčí rady společnosti Pošumavská odpado-
vá, s. r. o. k roční účetní závěrce, hlasovat na jednání valné hromady spo-
lečnosti Pošumavská odpadová s. r. o. pro schválení roční účetní závěrky 
a pro zúčtování zisku společnosti ve výši 11 139 753,11 Kč na účet neroz-
děleného zisku. 
• Rada města rozhodla o výběru zhotovitele na akci „Výměna kot-
le – plynová kotelna (ulice Kaštanová)“, kterým je firma STAVOPLAST KL 
spol. s r. o., Stachy 266, 38473, Stachy IČ 40740056 s cenovou nabídkou 
2.764.093,95 Kč bez DPH. Rada města schválila smlouvu o dílo a pověřila 
starostu města jejím podpisem. 
• Rada města schválila uzavření smlouvy o dílo „Oprava rozvaděčů 
MaR – kotelny Kaštanová, Na Hrázi“ s firmou TRASKO, a. s., Na Nouzce 
487/8, 682 01, Vyškov, IČ: 25549464, DIČ: CZ25549464, za cenu ve výši 
1 103 606 Kč bez DPH a pověřila starostu města podpisem této smlouvy. 
• Rada města rozhodla o přijetí daru – prvků aktivního monitoringu, 
který byl na území města Sušice umístěn a provozován v rámci projektu 
„Klidné příhraničí“, za tím účelem schválila darovací smlouvu a pověřila 
starostu města podpisem smlouvy. 
• Rada města rozhodla o použití finančních prostředků z organiza-
ce rozpočtu 2426 – Euregio rozhledny ke spolufinancování a krytí nákla-
dů vzniklých realizací projektu BYCZ06-206 Turm-Saga_Sága o věži až 
do výše rozpočtovaných prostředků ve výši 7 500 000 Kč.
• Rada města schválila návrh Smlouvy o poskytování právních slu-
žeb mezi městem Sušice a advokátní kanceláří Holá, Samek, advokátní 
kancelář s. r. o., se sídlem Pražská 140, 261 01 Příbram, IČ: 032 50 202 a po-
věřila starostu města podpisem smlouvy.
Kompletní usnesení z jednání rady města na www.mestosusice.cz

Informace z nemocnice
Vážení obyvatelé Sušice a regionu Sušicka, ale i turisté a milovníci 

Šumavy! 
Aktuální přehled dění v nemocnici dnes začnu informací o tom, že 

MUDr. Ali Quhali, který od dubna nastoupil na chirurgickou ambulanci, 
se rozhodl ve zkušební době odejít pracovat do Domažlické nemocnice. 
Mohu vás ujistit, že nemocnice udělala vše, aby splnila jeho požadavky 
a přání, ale finanční nabídce Domažlic a představám pana doktora jsme 
nemohli ani nechtěli konkurovat. Od června bude tedy provoz chirurgic-
ké ambulance opět zajištěn jen díky obětavé pomoci našich a externích 
chirurgů. Provoz ambulance je plně zajištěn v celém rozsahu a pacienti 
by neměli pocítit žádnou změnu. 

V minulém týdnu proběhlo na krajském úřadu výběrové řízení na ge-
riatrickou ambulanci. V něm jsme uspěli a budeme moci zahájit jednání 
se zdravotními pojišťovnami o nasmlouvání ambulantní geriatrické péče. 
Tím bychom chtěli přispět ke zlepšení diagnostiky a péče pro naše nej-
starší spoluobčany. Současně také zajistit odpovídající péči po propuštění 
z lůžek následné péče, odlehčit interní ambulanci a nabídnout spoluprá-
ci v péči o seniory i všem praktickým lékařům. S využitím dotace, o kte-
rou máme zažádáno, by pak ambulance měla být vybavena kvalitními 
a moderními diagnostickými i léčebnými přístroji. Pokud půjde vše podle 
plánu, mohla by se ambulance otevřít letos na podzim. 

A na závěr jedna dobrá zpráva – objednali jsme nové vybavení pro 
vodoléčbu. Stávající vany na vodoléčbu dolních i horních končetin byly 
již více než 25 let staré a měly časté poruchy. Ve výběrovém řízení jsme 
vybrali výrobky české firmy BTL, a koncem prázdnin by mělo dojít k jejich 
dodávce a instalaci. O zahájení jejich provozu vás budeme informovat. 

Pokud chcete být aktuálně informováni o všem, co se v nemocnici 
děje, sledujte naše webové stránky www.susnem.cz, nebo nás sledujte 
na facebooku nebo instagramu!  MUDr. Roman Vanžura, jednatel

Město Sušice,
odbor majetku a rozvoje města upozorňuje všechny žadatele  

o pronájem městského bytu, že od 1. června do 30. června 2025 
bude probíhat aktualizace žádostí o pronájem bytu.

Aktualizace se netýká žadatelů, kteří mají evidovanou žádost
o pronájem bytu v letošním roce.

Informace provozovatele vodohospodářských 
sítí města Sušice – ČEVAK a. s.

Pro zajištění potřebné kvality vody proběhne dne 9. až 15. červ-
na 2025 ve městě Sušice plošné odkalování potrubí vodovodu, 
každý den od 6.00 hod. do 15.00 hod.

Během odkalování dochází přechodně ke snížení tlaku v potru-
bí. Většina unášených sedimentů je vypuštěna hydrantem, ale určité 
množství se dostává ve větší či menší míře do vodovodních přípojek. 
Proto můžete, jako odběratelé, pocítit dočasně zhoršení senzorických 
vlastností vody (zabarvení či zakalení), které po několika minutách od-
pouštění vody zmizí. 

Proto doporučujeme, po dobu odkalování od 6.00 hod. do 15.00 
hodin nepouštět pračku, myčku a podobné spotřebiče.

Zmírnit účinky vplavování případných nečistot do vašich domovních 
částí vodovodních přípojek se dá docílit uzavřením hlavního uzávěru 
vodovodu, jež je umístěn před vaším vodoměrem.

Pokud k tomu na vašem odběrném místě dojde, doporučujeme od-
pustit zakalenou vodu co nejblíže vodoměru, aby se zákal co nejméně 
rozšířil do vnitřního rozvodu vody. 

Vzhledem k tomu, že jiný způsob zajištění kvality vody není 
možný, prosíme vás tímto o pochopení situace a trpělivost při 
provádění odkalování.    Václav Šobr, vedoucí provozu Sušicko

Polovina odpadu ve směsných nádobách neměla co dělat. Město volá po důslednějším třídění
Výsledky nedávného rozboru 

směsného komunálního odpadu 
přinesly znepokojivé zjištění. Až 
50 % obsahu popelnic a kontej-
nerů v Sušici tvořily odpady, které 
měly být správně vytříděny. Měs-
to ve spolupráci se společnostmi 
EKO-KOM, a. s. a Pošumavská od-
padová, s. r. o. provedlo analýzu 
dvou vzorků odpadu: z kontejnerů 
na sídlišti Kaštanová a z popelnic 
od rodinných domů v lokalitě pod 
Andělíčkem.

Každý vzorek vážil přibližně 
500 kilogramů a byl ručně rozdě-
len na jednotlivé složky. Výsledky 
ukázaly, že sušičtí obyvatelé stále 
často házejí do směsného odpadu 
materiály, které lze třídit a násled-
ně recyklovat: papír, plasty, nápo-
jové kartony, sklo, kovy, jedlé oleje 
a tuky, textil, bioodpad, nebezpeč-
ný odpad a elektrospotřebiče.

„Je alarmující, že i přes dostupnost 
třídicích nádob na sídlišti Kaštanová je ve směsném odpadu značné množ-
ství plastů, elektroodpadu nebo textilu. Obyvatelé mají třídicí kontejnery do-
slova před domem, a přesto je třídění nedostatečné,“ uvedli zástupci města.

Zvláště překvapivé jsou výsledky u rodinných domů. Až 40 % jejich 
směsného odpadu tvoří kompostovatelný bioodpad, přestože větši-
na těchto domácností má zahradu a možnost kompostování přímo 
u domu. „Kompostování je ekologicky i ekonomicky nejvhodnější způsob, 
jak s bioodpadem naložit. Nevzniká žádný odpad a kompost lze dále vy- 
užít,“ doplňuje město. Pro ty, kdo kompostovat nemohou, jsou v loka-
litě k dispozici kontejnery na bioodpad. 

Málo třídit znamená více platit
Nesprávně vytříděný odpad končí na skládce a to má nejen dopady 

ekologické, ale i finanční. V roce 2024 doplácelo město Sušice na provoz 
odpadového hospodářství více než 7,6 mil. Kč. Tato částka by se mohla 
výrazně snížit, pokud by domácnosti třídily pečlivěji.

Tříděný odpad se využívá k recyklaci, případně k energetickému 
zpracování, čímž se šetří suroviny, energie a ve výsledku i městský roz-
počet. Každý občan tak může svým přístupem přispět k udržitelnější-
mu hospodaření a zdravějšímu životnímu prostředí.

Město Sušice dlouhodobě podporuje ekologické nakládání s odpa-
dy. Občanům nabízí široké možnosti zapojení – od barevných kontejne-
rů, přes sběrný dvůr, až po možnost získat zdarma domácí kompostér.

Chcete ušetřit? Třiďte odpad.
Pokud by všichni obyvatelé třídili důsledně, množství odpadu kon-

čícího na skládce by se mohlo snížit až o polovinu. Město proto děkuje 
všem, kteří již zodpovědně třídí, a ostatní vyzývá: nebuďte lhostejní 
a zapojte se.

• Kde najdete kontejnery na tříděný odpad? 
 Přehled je dostupný zde: susice.obce.gepro.cz

Martina Špatná, vedoucí komunikace

Město investuje do dětských hřišť
V obci Rok a Albrechtice byla úspěšně dokončena nová dětská hřiš-

tě. Děti se tak mohou těšit na moderní a bezpečné zázemí pro hru i trá-
vení volného času.

Náklady: Rok – 183.472,30 Kč včetně DPH
Albrechtice – 308.874,08 Kč včetně DPH a terénních úprav. -DV-

Získání kompostéru od města 
Pokud máte zájem získat od města zdarma kompostér, pro-

sím vyplňte přes internet elektronický formulář uvedený na strán-
kách www.omrm.cz. Více informací je uvedeno na webových 
stránkách města (Městský úřad – odbor majetku a rozvoje města). 
Děkujeme za spolupráci. Město Sušice, Odbor majetku a rozvoje města

Nově otevřená psychoterapeutická poradna 
Terapeuti nad Otavou nabízí bezpečný prostor pro každého

V únoru 2025 začala nabízet v Sušici své služby nová psychotera-
peutická poradna, která nabízí podporu všem, kdo hledají pomoc 
v náročných životních situacích, vztahových problémech, úzkostech, 
nebo jen potřebují někoho, kdo naslouchá. S ohledem na region, kde 
se lidé často znají, je klientům zaručena naprostá diskrétnost a dodr-
žování mlčenlivosti. 

Od června přijímám nové klienty od 15 let a konzultace jsou možné 
po předchozím objednání. Poradna se nachází v budově sušické ne-
mocnice, vedle centrální laboratoře. 

Mgr. Petra Hoblová, tel. 608 580 154, www.petrahoblova.cz

Delegace z Čech navštívila Německo u příležitosti prezentace  
česko-německé spolupráce inspirované biskupem 

Janem Filipem Lamberkem

Zástupci českých a německých obcí se setkali v Německu na slavnost-
ní prezentaci společného přeshraničního projektu, který nese jméno 
významné historické osobnosti – pasovského biskupa Jana Filipa Lam-
berka. Ten působil před více než třemi sty lety a dodnes spojuje českou 
i bavorskou stranu nejen historicky, ale nyní i doslova – prostřednictvím 
nové turistické stezky nesoucí jeho jméno.

Na akci byla přítomna delegace z České republiky i Německa, kterou 
tvořili starostové zapojených obcí a další představitelé místní samosprá-
vy. Významným hostem z německé strany byl Olaf Heinrich – starosta 
města Freyung a současný prezident dolnobavorského parlamentu.

Na prezentaci byly představeny obě části nové turistické trasy stez-
ky – česká část měří 52 kilometrů a je téměř celá sjízdná na kole, bavor-
ská pak 40 kilometrů a rovněž je plně cyklisticky přístupná. Trasa bude 
po celé své délce doplněna o informační cedule v českém i německém 
jazyce a jasně označena směrovými šipkami, které pomohou návštěv-
níkům s orientací na cestě. Tato stezka prochází na české straně těmito 
obcemi: Žichovice, Žihobce, Frymburk, Bukovník, Nezdice na Šumavě, 
Nezamyslice, Strašín, Soběšice. Na německé straně se jedná o obce: Fin-
sterau, Heinrichsbrunn, Höhenröhen, Zwölfhäuser, Mauth, Mitterfirmi-
ansreut, Philippsreut, Bischofsreut. 

Jedná se o krásný příklad mezinárodní spolupráce, který propojuje 
nejen krajinu, ale i její obyvatele společnou historií a kulturou obou ná-
rodů. Celá delegace si tuto akci velmi užila, na závěr proběhlo přátelské 
posezení s občerstvením.

Projekt stezky Jana Filipa Lamberka je tak důkazem, že spolupráce 
přes hranice může mít skutečný smysl – nejen pro místní obyvatele, ale 
i pro turisty, kteří si chtějí vychutnat krásy regionu v duchu historického 
odkazu a vzájemného porozumění.  Aneta Lysáčková
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Recitátoři z Masaryčky zazářili, Kristýna Frančíková postoupila do krajského kola!
Přehlídka mladých recitátorů, 

jak se tato soutěž oficiálně nazý-
vá, má na naší škole dlouhodo-
bou tradici. Začíná se školním 
kolem, dále vybraní postupu-
jí do kola okrskového (koná se 
v Káčku v Sušici), a pokud jsou 
úspěšní i tam, navštíví okresní 
kolo v Klatovech. V letošní re-
citační soutěži se do okresního 
kola probojovali tři talentovaní 
recitátoři naší školy – Kristýna 
Frančíková (7. A), Klára Jahodová 
(9. A) a Josef Paták (4. E). Kristýna 
se díky skvělému výkonu dostala 
dále až do krajského kola, které 

se uskutečnilo 22. dubna 2025 
v Horšovském Týně. 

Každá soutěž je pro žáky vý-
zvou, ale zároveň jim poskytuje 
cenné zkušenosti a pomáhá budo-
vat větší sebedůvěru. Důležitý není 
jen výběr samotného soutěžního 
textu, ale také práce s hlasem, potla-
čení tolik obávaného stresu a ner-
vozity nebo vyjádření emocí pro-
střednictvím slov. Velkou pochvalu 
si zaslouží nejen recitátoři, ale i rodi-
če a učitelé, kteří žáky k soutěži při-
vedli a pečlivě je připravili. 

Všem účastníkům gratulujeme.
-JK-

Slavné dvojice gradovaly Hříšným tancem
Byla sobota 17. k větna 

odpoledne a  ostrov Santos 
v Sušici se začínal plnit divá-
ky. Od 15.30 se zde konal již 
29. ročník Majálesu, který 
tradičně pořádalo Gymnázi-
um Sušice. Letošním tématem, 
které bylo zvoleno pořadatel-
skými třídami sextou a druhá-
kem, byly „Slavné dvojice“. 
Vše odstartovalo předáním 
symbolického klíče od měs-
ta Sušice od pana zastupite-
le Jana Jandy, za což mu ješ-
t ě  j e d n o u 
mockrát dě-
kujeme. Poté 
nás l e d ov a -
l o  v y s t o u -
pení jednot-
l iv ých tř íd. 
S   p r i m o u 
jsme se ocit-
li ve starově-
ku, konkrét-
ně v  bit vě 
Galů s Caesarem (téma Aste-
rix a Obelix), sekunda zaplnila 
pódium jako Mimoni a společ-
ně s padouchem Gruem po-
razila vychytralého Vektora 
(téma Mimoni a Gru). Vystou-
pení tercie mělo vše – zpěv, 
tanec, sport a hlavně vtip. Zde 
bych chtěla vyzdvihnout Bere-
niku Jonášovou a Ondru Vlka 
za jejich pěvecké vystoupení 
na  začátku jejich „Muzikálu 
ze střední“. Společně zazpíva-
li Shallow od Lady Gaga bez 
playbacku, jak se říká naostro! 
To chce velkou odvahu! Kvarta 
oslnila Santos už 30. dubna, ja-
kožto pořadatelská třída Sletu 
čarodějnic, a tak se svým tan-
cem na téma Oheň a voda vy-
stoupila na Majálesu podruhé. 
Následovala vystoupení vyšší-
ho gymnázia. První ročník byl 
odvážný a šel proti všem, ne-
vybral si veselý příběh s hap-
pyendem. Jejich slavnou dvo-
jicí byl Joker a Harley Quinn. 
Kvinta vsadila na klasiku, Cae-
sara a  Kleopatru. Zde bych 
chtěla moc pochválit student-
ky a studenty kvinty, kteří se 
scházeli i po škole a nacvičo-
vali a trénovali společné tan-
ce, zejména Vítek Svoboda ali-
as Marcus Antonius a Honza 
Herbolt jako Octavianus svedli 
při námořní bitvě u Actia na-
prosto úžasnou podívanou. 
Druhý ročník si vybral příběh 
slavných zločinců z třicátých 
let minulého století, Bonnie 
a Clyda. Taneční souboje mezi 
policisty a gangstery neměly 
chybu. V roli Clyda zazářil Ja-
kub Zoubek a Bonnie ztvárnila 
Viktorie Hančová. Jako posled-
ní vystoupila se svým Hříšným 
tancem sexta. Kdo by neznal 
příběh Johnnyho a Baby, je-

jichž postavy ztvárnili Standa 
Karaus a Adélka Javorská. Zde 
platilo pravidlo – kdo netan-
čí, není ze sexty. A samozřej-
mě nechyběla ani závěrečná 
zvedačka. Po všech vystoupe-
ních započalo hlasování a také 
majálesové svatby. Letos jsme 
měli v hlasování jednu novin-
ku, kromě krále a královny Ma-
jálesu se volil i vítěz publika. 
Do  odborné poroty zased-
li: paní učitelka Mgr. Milena 
Vrhelová, studentka žurna-

listiky Tere-
za Knetlová, 
student me-
dicíny Ctibor 
B ě l o h r a d 
a  již zmiňo-
vaný pan za-
stupitel Jan 
Janda. Ner-
v y to byly 
veliké. Vítě-
zem publika 

se stala sekunda a jejich Mimi-
no a Gru, řekla bych, že zaslou-
ženě. Vítěznou třídou, a tedy 
i králem a královnou Majále-
su, se z pohledu poroty sta-
la sexta s  Hříšným tancem 
a pro korunky si přišel Stan-
da s  Adélkou. Ještě jednou 
mockrát děkuji porotcům, že 
si na nás udělali při sobotním 
odpoledni čas a zhostili se to-
hoto nelehkého úkolu napros-
to excelentně. 

Teď už byl čas na  kapely. 
Jako první vystoupila Zasto-
deset z Domažlic, mladí klu-
ci plní energie zaplnili Santos 
skvělou muzikou a já jsem moc 
ráda, že jsme je na Majálesu 
mohli přivítat. Na závěr naše-
ho dne to rozjeli kluci z Klatov 
BTnJ, kteří mají v Sušici mnoho 
fanoušků. Super muzika, super 
atmosféra, mockrát díky.

Závěrem bych chtěla podě-
kovat všem, kteří se na tomhle 
skvělém dni podíleli: našim dě-
tem, kteří do toho dali všech-
no, (nejen) rodičům za pomoc 
s kostýmy a za  jejich krásná 
slova po vystoupeních, Kájo-
vi a Honzovi, že mi pomohli 
odvozit věci na Santos, hol-
kám z kanceláře Hanině a Ivče 
za cenné rady a za objedná-
vání kostýmů a rekvizit, klu-
kům a slečně z Cobra Security 
za výběr vstupného a klidný 
průběh celého dne, také klu-
kům zvukařům, všem ze Santo-
su za super servis, kapelám, že 
k nám dorazily a samozřejmě 
také děkuji kolegyni Bohunce, 
a to nejen za pomoc s realizací. 
Příští rok nás čeká velké výro-
čí – 30 let Majálesu Gymnázia 
Sušice. Už teď můžu říct, že se 
máte na co těšit. Z. Keilová

foto Eduard Lískovec

GALERIE SIRKUS SUŠICE
Už to není to, co to bylo na začátku / PROMĚNY / Eva Volfo-
vá / 13. 6.–21. 9. 2025
Galerie Sirkus Sušice vás zve 13. června 2025 od 18 hodin 
na zahájení výstavy Proměny současné české výtvarnice a ilu-
strátorky Evy Volfové.
Kreslím ráda do skicáků. Je to zážitek. Teď hned! Zachyceno! ... Skici 
ale mají další život. Převádím je do výšivek, grafik a ilustrací. Dlou-
ho a dlouho vyšívám. Chystám síta, vrstvím čárky. A na konci už to 
není to, co to bylo na začátku.
Výstavu zahájí žáci dramatického oboru ZUŠ Kašperské Hory li-
terárně výtvarnou koláží „Světlo za dveřmi” věnovanou textům 
vážným i nevážným, zaručeně kvalitním, poetickým i prozaickým.

Tunel větru prostříhej! / Eva Volfová / 14. 6. 2025 od 10 do 12 hod.
Rodinná vyšívací dílna pro malé i velké v Galerii Sirkus.
Vyzkoušejte si, že kreslit jde i nůžkami, jehlou a nití! Navrhnete, pro-
klestíte a prošijete cestu ve vlastní krajině. Menší účastníci se naučí, jak 
spravit přetrženou žížalu.
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14. června od 19 hod. – Tradiční Kloub
Absolventský koncert ZUŠ II. – koncert A. Hromád-
kové, K. Karlíkové, T. Dach Rung a ZUŠkových kapel

16. června od 17 hod. – Kino Sušice
Absolventské představení LDO
Vystoupení absolventů literárně-dramatického oboru

16. června od 19 hod. – sál Káčka
Závěrečný žákovský koncert 
Koncert instrumentalistů a sólových zpěváků ZUŠ

18. června od 19 hod. – kostel sv. Václava (viz str. 6)

20.–21. června od 15 hod. – Čermná u Sušice, areál Boudy

20. června od 19 hod. – Amfiteátr za ZUŠ
Paddy's Bangers – oslava příchodu léta s irskou 
hudbou pod širým nebem

20. června – Ostrov Santos

21. června od 10 hod. – start z louky za skateparkem

27. června od 20 hod. – Ostrov Santos
Legendární RETRO PARTY

28. června – 5. července – Sušice 

29. června od 14 hod. – Ostrov Santos 
Pomozte s námi zvířatům v nouzi! – Spolek An-
dělé zvířat bez hranic vás srdečně zve na dobro-
činnou akci, jejímž cílem je podpora opuštěných 
a týraných zvířat v rumunských útulcích a azylech

14. září od 19 hod. – KD Sokolovna Sušice
Honza Nedvěd ml. a Příbuzní – koncert
Předprodej vstupenek na www.kulturasusice.cz

11. října od 20 hod. – KD Sokolovna Sušice
TATA BOJS – koncert
Předprodej vstupenek na www.kulturasusice.cz

SIRKUS, Příkopy 178, Sušice 
Ředitel       724 047 325
Kinopokladna 376 521 680 | předprodej 376 523 360

Otevírací doba:
pondělí, středa 7.30–11.30  12.30–15.30
úterý, čtvrtek  7.30–11.30  12.30–16.30
pátek   7.30–11.30  12.30–13.30
Pokladna otevřena 1 hod. před promítáním filmu

KAFE SIRKUS, Příkopy 178, Sušice
pondělí–pátek     17.00–20.00
sobota     16.00–20.00
neděle     13.00–20.00

GALERIE SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice 
Otevírací doba:
pondělí, středa 8.00–11.30  12.30–15.30
úterý, čtvrtek  8.00–11.30  12.30–16.30
pátek   8.00–11.30  12.30–13.30

KD SOKOLOVNA, T. G. Masaryka 120, Sušice
Akce, kurzy, výlety, předprodej   376 528 686
Redakce SN 376 555 070 | správce budov 376 521 682
Otevírací doba:
pondělí a středa 7.30–11.30  12.30–16.30
V jiné pracovní dny podle telefonické domluvy.

MUZEUM ŠUMAVY SUŠICE
náměstí Svobody 40, 342 01 Sušice
www.muzeumsumavy.cz
Otevírací doba květen–říjen:
úterý–neděle  9.00–12.00  13.00–17.00
Spouštění betlému probíhá v: 9, 10, 11, 13, 14, 15 a 16.00 

prodejní výstava do 30. srpna (viz str. 6) 

Žihobce
MUZEUM LAMBERSKÁ STEZKA | www.zihobce.eu
duben – květen: po – so 9.30-15.30 

do 22. června 
Od Velikonoc do Letnic, aneb Tradice našich předků  
v jarním období ze sbírek paní Ivany Sieberové

FINSKÉ KULTURNÍ CENTRUM STELLA POLARIS

do 5. července
Grafiky, plakáty, fotografie – Risto Viitanen

Mlázovy
ZÁMEK MLÁZOVY | www.zamekmlazovy.cz
březen–květen | středa–sobota | 14–18 hod.
prohlídky zámecké expozice o historii panství, Ven-
kovského muzea tradičního zemědělství a zámecké-
ho parku s obřími společenskými hrami

do 30. listopadu 
Výstava obalů od čokolád pokračuje další částí 
sbírky Angeliky Pintířové

Zhůří
7. června od 11 hod. – Zhůří u Javorné

Mouřenec
každou sobotu od 11 hod. – kostel sv. Mořice
Komentované prohlídky kostela Mouřence

Čepice
5. července od 14 hod. – areál místního tábořiště
XIV. setkání harmonikářů – Kůrovci, Bráchové, Ve-
selé heligonky, Švitorka, Kůsovci s Miloslavem Jež-
kem, Marnotratníci, dále Alena Szabová, Maruška 
Smetanová , Pavel Hlobík, Jiří Černý, Zdeněk Krýsl

Horažďovice
sezonní výstavy – velký sál Městského muzea Horažďovice
Nabíjet zezadu – Sny, střety a (ne)úspěchy puška-
ře, vynálezce a továrníka Sylvestra Krnky
Ladislav Stehlík | Poutník krajinou domova 
Země zamyšlená v tužce, básních, akvarelu
Neviditelná výstava
Archeologie náměstí rozšířenou realitou

6. června od 19.30 hod. – Kino Sušice
Divadlo Atakdále – SLUNCE, SENO, a tak dále....

7. června od 8 hod. – náměstí Sušice

7. června od 14 hod. – koupaliště Sušice
Rodinný PŮL festival – viz str. 1

10. června od 16 hod. – Na Fufernách

13. června od 18 hod. – Smetanův sál Gymnázia Sušice
Závěrečný koncert SDS 
Vystoupí všechna oddělení Sušického dětského sboru

13.–14. června od 18 hod. a 9 hod. – náměstí Sušice

Kompletní info na https://hasicisusice.cz/oslavy-150-vyroci

14 . června od 12 hod. – Skatepark Sušice

Sušice

Region

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Poštovní 10, 341 01 Sušice
Otevírací doba květen-září:
pondělí-pátek 9.00–17.00 so  9.00–14.00
 svátky  9.00–14.00 přestávka 12.30–13.00

CESTA MEZI FUFERNY A SANTOSEM
od 26. dubna
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Pojeďte s námi... Vzpomínky
21. června 2025 

Perla Solné komory: Wolfgangské jezero 
a výjezd zubačkou na Ovčí horu (Schafberg)

Solná komora je jednou z nejkrásnějších oblastí celého Rakouska. Dnešním 
návštěvníkům nabízí úchvatné přírodní scenérie kombinující strmé skalní 
štíty a křišťálově čistá ledovcová jezera. Právě tyto dva charakteristické 
znaky Solné komory je možné najít v oblasti Wolfgangského jezera (Wolf-
gangssee). Na jeho břehu si prohlédneme staré poutní místo St. Wolfgang 
s krásným gotickým kostelem a typickými alpskými hotely. Krásu okol-
ní krajiny odhalí následná plavba přes jezero do malebného městečka 
St. Gilgen, z něhož pocházela matka W. A. Mozarta. Odpolední program 
nabídne výjezd nejstrmější ozubnicovou železnicí Rakouska na Ovčí horu 
(Schafberg 1782 m), patřící mezi místa s nejkrásnějším výhledem v celém 
Rakousku. Samotná jízda železnicí, sloužící již od roku 1893 a překonávající 
stoupání 1190 výškových metrů, je nevšedním zážitkem.

OBSAZENO!!
27. září 2025 

Altaussee – největší aktivní solný důl Rakouska 
a malebné srdce Solné komory Hallstatt

Návštěva Solné komory, jedné z nejkrásnějších oblastí celého Rakouska, která 
byla kdysi z důvodu těžby soli zcela uzavřená vůči okolnímu světu. Sůl byla 
hlavním zdrojem obživy zdejších lidí až do 20. století, kdy Solnou komoru 
objevili turisté. Během zájezdu nás čeká průjezd až do nitra Solné komory, 
kde navštívíme největší rakouský solný důl, který i dnes slouží k těžbě „bílého 
zlata“. Svezeme se po hornických skluzavkách a seznámíme se se strhujícím 
příběhem záchrany uměleckých děl ukrytých v tomto dolu nacisty na kon-
ci 2. světové války. Poté přejedeme pod masiv hory Dachstein a navštívíme 
klenot celé oblasti, bývalé hornické městečko Hallstatt, zapsané na seznam 
světového dědictví UNESCO. 

20. prosince 2025
Adventní Regensburg, Walhalla a plavba lodí po Dunaji

Regensburg (Řezno) patří v době adventu k vyhledávaným a oblíbeným cílům 
díky spojení různých adventních trhů a unikátního historického centra zap-
saného na seznam světového dědictví UNESCO. Po cestě do Regensburgu 
se zastavíme v památníku Wallhala, který nechal postavit vysoko nad řekou 
Dunaj bavorský král Ludvík I. a koncipoval ho jako místo úcty významných 
osobností z německy mluvícího prostoru. Poté již přejedeme do Regensbur-
gu a do centra města přejdeme po jedinečném kamenném mostu z 12.  stol. 
Prohlédneme si historické památky včetně dómu sv. Petra, nejkrásnější gotické 
katedrály v jižním Německu. Odpoledne nás čeká téměř dvouhodinová plav-
ba lodí po Dunaji k Walhalle a zpět. Po příjezdu do Regensburgu budeme 
mít ještě dostatek času na návštěvu adventních trhů.
Bližší informace k uvedeným výletům v kanceláři Sušického kulturního centra  

v KD Sokolovna, na www.kulturasusice.cz/vylety/ nebo na tel. 376 528 686

Opustili nás
Antonín Pojar r. 1932, Zdeněk Weinzetl r. 1967.

Santosácký blešák 
8.6. | 14.00 | Ostrov Santos 

Zveme vás na blešák všeho druhu.
Přijďte si vytvořit svůj stánek a prodávejte své poklady 

a udělejte někomu radost. Svůj stánek (deka, stojan, věšák...) 
si můžete rozložit na Santose v místech hřiště a ohniště. 
Přijďte si užít hezké odpoledne a koupit si něco hezkého 

a zároveň se potkat s lidmi.

Čas plyne dál, bolest v srdci zůstává.

Dne 2. června jsme vzpomněli dvacáté čtvrté 
výročí úmrtí pana

Jiřího Brabce
ze Sušice.
Stále vzpomínají manželka, syn Jiří a dcera Romana
s rodinami a vnoučata Roman, David, Jiřík a Kubík.

Vycházející hvězda operního nebe a první dáma 
violy na Svatojánském hudebním festivalu v Sušici 

Hvězda operního pěvce tenoristy Jakuba Pustiny září na oper-
ních jevištích stále častěji. Objevuje se, v Bizetově Carmen, či Sme-
tanově Daliborovi, Straussově Netopýrovi, Wagnerovu Lohengrinovi 
a v mnoha dalších, po všech operních jevištích celé naší vlasti. Jeho 
koncerty jsou vždy vyprodány! Máme radost, že jej můžeme přiví-
tat také u nás v Sušici. Ve středu 18. června v 19.00 v kostele sv. 
Václava vystoupí na tradičním Svatojánském hudebním festivalu 
za doprovodu kytaristy Lubomíra Brabce. 

S ním také vystoupí renomovaná violistka Jitka Hosprová, na-
zývaná také jako první dáma violy. Její koncertní vystoupení jsou 
vždy zážitkem! V jejím podání si posluchači vyslechnou Paganini-
ho Sonátu, vrcholnou virtuózní skladbu napsanou v originálu pro 
violu a kytaru. Samozřejmě zaznějí i společné skladby v nichž vy-
stoupí všichni tři interpreti. 

Koncerty Svatojánského festivalu se těší velké oblibě a návštěv-
nosti. Festival se za deset let své existence stal fenoménem celého 
Pošumaví, kde přes léto probíhají koncerty vrcholných hudebních 
interpretů v kostelech spojených se Svatojánským kultem. Lubo-
mír Brabec je hlavním protagonistou a garantem tohoto festivalu. 

Na koncertě v Sušici se ve výjimečné konstelaci sejdou největší 
hvězdy violy, zpěvu i kytarového koncertního nebe, aby spolu za-
hráli ty nejkrásnější skladby za doprovodu virtuózní kytary! Pořá-
dá jej Otavská svatojánská společnost, která se zasloužila o skle-
něnou sochu sv. Jana Nepomuckého na čepickém mostě přes řeku 
Otavu. Koncert je pořádán s podporou města Sušice a jeho starosty 
Bc. Petra Mottla. Další koncerty festivalu proběhnou v Kašperských 
Horách v Srní, v Nezamyslicích, na Kvildě i ve Vyšším Brodě, v Ho-
ražďovicích, v Klenčí pod Čerchovem a v kladrubském klášteře.  -TZ-

Ticho Šumavy a Hlas hlíny
Přijďte si vychutnat nevšední výstavu v Muzeu Šumavy v Sušici! 
Těšíme se na vás! 
Muzeum Šumavy v Sušici srdečně zve všechny milovníky umění 

a přírody na letní prodejní výstavu Ticho Šumavy a Hlas hlíny, která se 
uskuteční od 1. června do 30. srpna 2025. Výstava nabídne originální 
výrobky z šamotové hlíny z dílny Ivety Kůsové (Ateliér Ivety Kůsové – dr-
žitel značky Šumava produkt) a dekorace z přírody od Veroniky Pavlíkové. 

Iveta Kůsová používá techniku „volné ruky“, přičemž kombinuje různé 
materiály i techniky. Její tvorba se inspiruje folklorem, přírodou i abstrak-
cí a nese v sobě radost a harmonii. Díky své odolnosti jsou její výrobky 
vhodné pro interiér i exteriér. 

Výstavu doplní krásné dekorace z přírodních materiálů od Veroniky 
Pavlíkové, které podtrhují propojení se Šumavskou přírodou.  -TZ-

Dotlouklo srdce, umlkl hlas, tak rád měl práci, život a nás.
Jen dobro a lásku rozdával, proto v našich srdcích žije dál.

Dne 3. června uplynulo osmnáct let, co nás opustil
manžel, otec, tchán, dědeček, pan

Jan Klůs
z Podmokel. Stále vzpomíná manželka Jaroslava, dcery 
Jana s manželem, Dáša s manželem, vnučky Martina, 
Katka a Šárka s manželem, pravnuci Aleš a Štěpán.

Dne 4. června by oslavil 100. narozeniny pan 

Ladislav Novák
bývalý dlouholetý ředitel sušického gymnázia, autor 
mnoha článků v Sušických novinách. 
S láskou vzpomínají syn Ladislav a dcera Jitka s rodinou.

Těžko se s Tebou loučilo, těžko je bez Tebe žít. Láska však 
smrtí nekončí, v srdci Tě stále budeme mít.

Dne 12. června uplyne první smutný rok od chvíle, 
kdy nás navždy opustil pan 

Jaroslav Jiřík 
z Rozsedel. S láskou v dobrém vzpomíná manželka 
Marie a děti Martina a Jaroslav s rodinami.

Pro nás jsi pracoval, pro nás jsi žil,
nám jsi byl oporou do posledních sil.
Utichlo srdce, zůstal jen žal,
ten kdo Tě miloval, vzpomíná dál.

Dne 15. června uplyne dvacet dva let, co nás navždy 
opustil náš milovaný manžel, tatínek a dědeček, pan

Jaroslav Řáha
z Budětic. S láskou vzpomínají a všem, kteří s námi vzpomenou na jeho 
zlaté srdce, děkují manželka, děti a vnuk.

OKÉNKO POMOCI

Pá 6. 6.  9.30–11.30  Diamantové malování
Po 9. 6.  9.30–11.30  Výroba bloků
  13.00–15.00  Promítání filmu
Út 10. 6.  9.30–11.30  Pracovní činnosti
  13.00–15.00  Pracovní činnosti
St 11. 6.  9.30–11.30  Výroba bloků
Čt 12. 6.  9.30–11.30  Cvičení na židli
  13.00–15.00  Batikování triček 
Pá 13. 6.  9.30–11.30  Diamantové malování
Po 16. 6.  9.30–11.30  Vařečka – pečení
  13.00–15.00  Posezení u kávy a čaje
Út 17. 6.  9.30–11.30  Vypalování do dřeva
  13.00–15.00  Diamantové malování
St 18. 6.  9.30–11.30  Výroba bloků
Čt 19. 6.  9.30–11.30  Pletení na rádle
  13.00–15.00  Trénink paměti
Pá 20. 6.  9.30–11.30  Canisterapie
Vedoucí pobočky: 774 451 769, vedouci.su@fokus-pisek.cz 
Sociálně terapeutická dílna: 775 731 769, dilna1.su@fokus-pisek.cz
Sociální rehabilitace: 778 519 769, socialni1.su@fokus-pisek.cz

Fokus – Pobočka Sušice – Nuželická 60
(Organizace na pomoc a podporu lidí s duševním onemocněním)

Duševní zdraví je stejně důležité jako to fyzické
Duševní zdraví ovlivňuje, jak myslíme, cítíme a jednáme každý den. 

Stejně jako se staráme o tělo, je důležité pečovat i o psychiku – dostatek 
spánku, zdravé vztahy, odpočinek i pohyb hrají zásadní roli. Nemusíme 
být „na dně“, abychom vyhledali pomoc. Rozhovor s odborníkem může 
být prevencí i cestou k větší životní pohodě. Péče o duševní zdraví není 
slabost, ale známka zodpovědnosti. Mluvme o něm otevřeně – týká se 
nás všech.

Pokud by si někdo potřeboval popovídat nebo hledá podporu, může 
se obrátit na tým Fokusu Sušice. Jsme tu pro vás.

Kontakt: Fokus Písek – pobočka Sušice (Nuželická 60, 342 01 Sušice)
774 451 769 | Pondělí–Čtvrtek: 8.00–16.00 | Pátek: 8.00–15.00

Fokus Písek, z. ú.

Pozvánka na Dobrou Vodu
Zveme vás v sobotu 21. června 2025 od 16:00 h do kostela sv. Vin-

tíře v Dobré Vodě u Hartmanic (u Sušice) na literární pásmo. Z díla Karla 
Klostermanna a dalších šumavských autorů bude číst dabérka a herečka 
Valérie Zawadská za doprovodu autorských skladeb Jiřího Rösslera.

Vstupenky za 290 Kč si můžete objednat na e-mailové adrese 
„sumavske.cesty@centrum.cz“, nebo formou SMS na telefonních číslech: 
603 265 034 a 724 006 652. K vyzvednutí budou v den konání akce od 
15.00 hodin v Domě sv. Vintíře v Dobré Vodě.

Po skončení programu se na vás těšíme v Domě sv. Vintíře u kávy, čaje, 
vína …  Za spolek Šumavské cesty, z. s. Jana Kolářová

Ten, kdo v srdci žije, neumírá.

Dne 18. června tomu bude deset let, kdy nás opustila 
paní 

Marie Bublíková
a dne 19. listopadu uplyne 
devatenáct let, co zemřel pan

Petr Bublík
z Čepic. 
Na rodiče stále vzpomínají děti a ostatní příbuzní.

POZVÁNKA
Srdečně všechny zveme na první absolventské 

představení Literárně-dramatického oboru !
Ze Základní umělecké školy Františka Stupky Sušice se vám před-

staví dva soubory.
Soubor FÍ...HA! s představením Šéf na kmíně. 
Soubor Zbytečně výjimeční s představením Romeo a Julie.
V sušickém kině se uvidíme 16. 6. 2025 v 17.00.

Za oba soubory se těší na setkání v hledišti 
MgA. Gabriela Zoubková a Liběna Svobodová DiS.

O Velikonocích se v muzeu rozdávaly hračky
Děti v sušickém muzeu dostaly dřevěné hračky od šumavského 

řezbářství Karel Tittl a syn. Práce se dřevem přišla do našeho regi-
onu už s prvními osadníky a dodnes tvoří stěžejní výrobní odvětví 
v našem regionu. Šumavské řezbářství Karla Tittla z Velhartic je díl-
nou z těch nejpřednějších. Vždyť Tittlova tvorba na nás v místním 
Muzeu Šumavy dýchá doslova na každém kroku. Nejenom úchvat-
ný mechanický betlém, ale též unikátní suvenýry, jakými jsou tře-
ba dřevěné helmičky 4. obrněné divize v limitované edici pouhých 
80 ks vyrobených k 80. výročí osvobození Sušice, jsou výsledkem 
dlouholeté spolupráce muzea a velhartického řezbářství. Nesmíme 
ani zapomenout, že Karel Tittl pravidelně poskytuje muzeu dřevěné 
hračky jako sponzorský dar. Výřezy zvířátek, srdíček, autíček nebo 
květin, které je možné si doma vybarvit podle svých představ, jsou 
čas od času bezplatným suvenýrem z muzea pro ty nejmenší z ná-
vštěvníků. -MN-



Sušické noviny 11/2025
6. červen 2025 strana 7Kultura

KNIHOVNA



Sušické noviny 11/2025
6. červen 2025strana 8 Sport

Fotbalisté vydřeli bod, Sušice dotahuje Malesice

Smutné závody

Splnili povinnost v Černicích 
(2:0), následně doma zachrá-
nili alespoň bod proti Košutce 
(1:1). Sušičtí fotbalisté se blíží 
do závěru sezony, v I.A třídě 
zbývá odehrát poslední dvě 
kola. V tabulce patří mužstvu 
třináctá pozice, k jistotě zá-
chrany potřebuje dostat pod 
sebe dvanácté Malesice. Muž-
stvo po špatném podzimu ztrá-
tu dotahuje, aktuálně zbývá 
soupeři k dobru jediný bod.

Sušičtí hráči jeli do Černic s nut-
ností uspět, potřebovali tři body 
z půdy posledního celku tabulky. 
Herně šlo ze strany týmu Jana Staň-
ka o jeden z nejhorších jarních zá-
pasů, mužstvo si dlouho nebylo 
schopné vytvořit šance a plnit složi-
tou roli favorita. Na konci poločasu 
ale otevřel skóre Jakub Štěch, od té 
chvíle se hráčům na place dýchalo 
mnohem lépe. Ve druhé půli přidal 
pojišťovací trefu Catalin a Sušice si 
odvezla z Plzně výhru 2:0.

Mužstvo chtělo obhájit zisk 
důležitých bodů o týden později 
doma s plzeňskou Košutkou, ak-
tuálně desátým celkem tabulky. 
Zápas si domácí výrazně zkompli-
kovali hned v počátku. Pár vteřin 
po úvodní rozehrávce se Košutka 
dostala před branku mladého To-

máše Blažka a už v první minutě 
otevřel skóre poměrně snadno Ja-
kub Svoboda.

Domácí byli v  šoku, herně 
svazovaní nevydařenou sezo-
nou a hrozbou sestupu jim ne-
šly nohy, drhla kombinace. Sušice 
byla přesto vizuálně lepším tý-
mem, držela víc balon a hra pro-
bíhala z větší části na soupeřově 
polovině. Zajímavé byly průniky 
po stranách přes Jakuba Štěcha 
nebo Lukáše Hájka, na druhé laj-
ně dobře zavíral svou stranu kapi-
tán Tomáš Klíma. Hostující obrana 
si ale klíčovou oblast před bran-
kou hlídala naprosto precizně. 
Jednou zakončil Radek Kočí, jeho 
střela levačkou neměla potřeb-
nou razanci, další pokus obránci 
zablokovali. Často chyběla vět-
ší přímočarost, aktivita směrem 
dopředu ve větším počtu hráčů, 
víc napadání a odvahy.

Sušice se i po přestávce snažila 
o zápasovou otočku, důležitý pří-
nos znamenala střídání po hodi-
ně hry. V 64. minutě přišli do hry 
Adam Pivetz a Catalin, oba domá-
cí hru výrazně rozhýbali. Druhý 
jmenovaný se brzy po nástupu 
po individuální akci dostal k ne-
bezpečnému zakončení, mířil těs-
ně mimo bránu.

Sportoviště města Sušice

Sušičtí fotbalisté v domácím utkání proti Košutce.  Foto: Jonáš Bartoš

Provozní doba koupaliště
červen    pondělí až pátek   od 15.00 do 19.00
    sobota a neděle   od 10.00 do 19.00
červenec a srpen  pondělí až neděle  od 10.00 do 19.00

PLAVECKÉ ZÁVODY
Blíží se konec školního roku a s ním i naše plavecké závody.
Uskuteční se dne 7. 6. 2025 v bazénu v Sušici. Závody jsou určené všem, kteří holdují 
plavání, mají rádi vodu a chtějí poměřit svoje síly se soupeři.

PROGRAM:
1. část plaveckých závodů – starší plavci
8.00 – zahájení plaveckých závodů pro starší plavce – ročníky 2015, 2014, 2013, 2012, 
2011, 2010, 2009, 2008.
2. část plaveckých závodů – dospělí
10.30 – zahájení plaveckých závodů pro dospělé plavce – ročník 2007 a starší
3. část plaveckých závodů – mladší plavci
11.00 – zahájení plaveckých závodů pro mladší plaváčky – ročníky 2016, 2017, 2018, 
2019, 2020 a mladší. Slabší plavci mohou plavat s plaveckou pomůckou.
Věříme v hojnou účast závodníků a v jejich skvělé výsledky. První tři úspěšní plavci ob-
drží medaile, ostatní věcnou cenu. 

Plaveckých závodů se mohou zúčastnit i děti a dospělí, kteří nenavštěvují plavecké kurzy.
Přijďte fandit svým dětem a zároveň strávit příjemné dopoledne s námi.
Závodním dnem nás provede oblíbený a zkušený moderátor Jiří Hlaváček.
Moc se na všechny těšíme a věříme, že si plaveckou sobotu společně užijeme.

Rumunský forvard, který se te-
prve nyní na jaře stabilně připojil 
k áčku, předvedl odvážné uvolnění 
deset minut před koncem a pove-
denou střelou rozvlnil síť. Zařídil dů-
ležitou branku a vyrovnání na ko-
nečných 1:1. Sušice se ještě hnala 
za výhrou, v největší šanci v úplném 
závěru zápasu mířil kapitán Klíma 
v jasné pozici vedle.

Sušice jede na poslední venkov-
ní zápas do předposlední Žákavy 
(15. místo), sezonu zakončí doma 
s Kralovicemi (9. místo). Na Malesice, 
které jsou dvanácté, Sušice aktuál-
ně ztrácí jediný bod, ztrátu pomalu, 
ale jistě dotahuje. Los do závěreč-
ných kol hovoří pro Sušici – Žáka-

va a Kralovice jsou papírově přija-
telnějšími soupeři, než Rokycany B 
a Horažďovice.   Jonáš Bartoš

TJ Sokol Plzeň – Černice – TJ 
Sušice 0:2 (0:1)

Branky Sušice: Štěch, Catalin. 
Sestava: Blažek – Hájek, Pechek, 
Kodýdek, Kysilka – Štěch, Kopa, Klí-
ma, Catalin – Karas – Kočí. Střídali: 
Marek, Krůs, Hubáček.

TJ Sušice – TJ Plzeň Košutka 
1:1 (0:1)

Branka Sušice: Catalin. Sesta-
va: Blažek – Hájek, Pechek, Vichr, 
Kysilka – Štěch, Kopa, Kodýdek, Klí-
ma – Karas – Kočí. Střídali: Catalin, 
Pivetz, Marek.

V sobotu 10. května se v Che-
bu uskutečnilo 1. kolo oblastního 
přeboru juniorů, dorostu a žac-
tva v soutěži družstev (Gigant).

Náš atletický oddíl TJ Suši-
ce přihlásil do soutěže družstva 
žákyň a žáků ročník 2010–2011. 
V této věkové kategorii máme do-
statek závodníků, bohužel účast 
na závodech oproti tréninkům 
byla v tomto kole velmi nízká. Na-
konec jela 3 děvčata a 2 chlapci 
z původně 4 přihlášených, proto 
nemohli soutěžit jako družstvo 
(min. 3 žáci). Jelikož většina jsou 
prvním rokem žáci, nečekali jsme 
velké bodové zisky, navíc po do-
hodě s Baníkem Stříbro hostuje 
A. Staňková za tento oddíl a zís-
kala 21 bodů: koule 10,38 m (10 b), 
oštěp 33,41 m (11 b.). 

Z výkonů našich děvčat: T. Jo-

nová – disk 18,68 m (1 b), koule 
7,67 m obojí v osobních rekordech, 
E. Kodýdková – 60 m 8,94  s (o. r.), 
koule 8,02 m (o. r.) a nejmladší 
K. Turková – 60 m 9.27 s.

Klukům se dařilo lépe: L. Ro-
han – výška 1,40 m (2,5 b.) , skok 
o tyči 2,00 m 6. místo (7 b.), P. Pso-
hlavec – koule 4 kg 5,14 m (2 b.), – 
celkem 11,5 b.

Dále s námi cestoval V. Mužík, 
hostující za AC Domažlice. Junior 
se zraněním chodidla pouze vr-
hal koulí 6 kg, 11,08 m (4 b.), po té 
ukončil. z důvodů bolesti účast 
v hodu oštěpem a diskem.

Zklamání trenéra Svobody je 
zejména z malé účasti dětí, kte-
ré dají přednost jiným zálibám 
a nezúročí svoji tréninkovou píli 
při závodech. Jen čtyři závodníci 
se omluvili. Vašek Svoboda

„Lerchovka“ na krajském 
finále Poháru rozhlasu 

V sobotu 14. června 2025 se uskuteční čtvrtý ročník štafetového 
běhu čtyřčlenných týmů podél celé řeky Otavy. Všechny potřebné 
informace najdete na stránkách: https://otavarun.mailchimpsites.com

Startujeme tradičně v 8.00 na Čeňkově Pile, a zhruba mezi 9.15 a 9.45 
štafetové týmy proběhnou přes Sušici. Předávací místo bude opět u zvo-
ničky pátera Ferdy na Santosu.

Nemůžete se aktivně zúčastnit? Přijďte alespoň vy-
tvořit skvělou atmosféru a povzbudit běžce podél trasy.

Akci podporuje město Sušice – děkujeme!

Ve čtvrtek 22. května jsme se zú-
častnili krajského finále Poháru roz-
hlasu na atletickém stadionu v Do-
mažlicích. Naše družstvo mladších 
žáků ve složení Daniil Airapetov, 
Milan Hrach, Matyáš Kubal, Adam 
Svoboda, Jakub Kouba, František 
Jílek, Petr Šíma, David Petřík, To-
máš Zajíc a Václav Faic předved-
lo dobrý výkon, avšak dech všem 
vyrazil Adam Svoboda, který hodil 

míčkem 68 metrů a 31 centimet-
rů a tímto výkonem byl suverén-
ně nejlepší v celém kraji. V sestavě 
bohužel chyběl Patrik Šlapák, kte-
rý velmi dobře bodoval v okres-
ním finále. Celkově jsme v Plzeň-
ském kraji obsadili 8. místo. Věřím, 
že i přes špatné počasí to byla pro 
kluky dobrá zkušenost a už se těší-
me na další akci. Děkuji chlapcům 
za reprezentaci školy!  -TN-

53. Mochtínský přespolní běh – další medaile malých sušických atletů 
Sušičtí nejmladší atleti se opět 

zúčastnili známého, tradičního 
přespolního běhu v Mochtíně, nyní 
již 53. ročníku, který se konal dne 
8. května. TJ Sušici zde reprezen-
tovalo mnoho mladých atletických 
nadějí ve věku 5–14 let. Závod si vy-
zkoušeli také i někteří příchozí ro-
diče, například Anna Potužníková.

Pod vedením trenérů Jarosla-
vy Křížové, Jaroslava Uhra a Jana 
Práška do Mochtína přijela parta 
těchto chlapců a dívek: David Po-
tužník a jeho mladší bráška, Natá-
lie Ritterová, Ema Fialová, Sebastian 
Petřík, Marek Šrejma, Amálka Holá, 
Vavřinec Holý, Iveta Fišlová, Prokop 
Ševčík, Viktorie Svobodová, Vítek 
Kovář. Naši mladí závodníci změři-
li své síly v příslušných kategoriích 
(2010–2011, 2012–2013, 2014–2015, 
2016–2017, 2018–2019) vždy samo-
statně pro dívky a pro chlapce.

Sušičtí atleti se v konkurenci 
ostatních neztratili, o čemž svěd-
čí několik medailí, které vybojo-
vali: David Potužník, Ema Fialová, 
Marek Šrejma, Natálka Ritterová, 
Amálka Holá, Vítek Kovář, Prokop 
Ševčík. A některým medaile unikla 
jen o vlásek, např. Majdě Vašmuci-
usové, která jen o setinky vteřiny 
obsadila čtvrté místo ve velmi po-
četně obsazené své kategorii, kde 
závodilo téměř 20 dívek. 

Ovšem i všechny ostatní zá-
vodníky musím pochválit za bo-
jovné výkony a za dokonalý ser-
vis přítomných fandících rodičů. 
Na závěr nezbývá než si přát, aby 
i dalších ročníků tohoto populár-
ního „přespoláku“ se naši atleti 
zúčastnili a obdobně úspěšně 
se i umístili.

Za atletické trenéry TJ Sušice
Jan Prášek
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Studenti gymnázia na Pálavě
Ve dnech od 12. do 15. květ-

na se studenti septimy a třetího 
ročníku sušického gymnázia vy-
dali na školní výlet na Mo-
ravu, konkrétně do oblasti 
Pálavy. Díky vydařenému 
počasí a nabitému progra-
mu se výlet vydařil.

První den, když jsme 
po dlouhé cestě, ale roz-
hodně ne znavení, dorazili 
do Brna, nás čekala návště-
va významných historic-
kých míst tohoto města. 
Podívali jsme se na hrad 
Špilberk, odkud jsme měli 
krásný výhled na  Brno 
a jeho okolí, prohlédli jsme 
si katedrálu svatého Petra 
a Pavla i slavný brněnský 
orloj na náměstí Svobody.

Druhý den jsme strávili 
převážně na nohou. Začali 
jsme výstupem na Svatý kope-
ček nad městem Mikulov, ná-
sledovala procházka ke zříce-
nině Kozí hrádek a pak jsme si 

prohlédli sklepení mikulovské-
ho zámku, kde je k spatření je-
den z největších sudů na víno. 

Odpoledním programem byla 
turistika do nepatrně obtížněj-
šího terénu ke zřícenině hradu 
Děvičky. Pohled na nádrž Nové 

Mlýny a rozlehlou krajinu plnou 
vinic nás okouzlil.

Následující den byl poněkud 
odpočinkovější, přesto 
pest rý. Strávili jsme ho té-
měř celý v Lednici, kde jsme 
navštívili zámek, přilehlý 
skleník a prošli jsme se i zá-
meckým parkem. Naše kro-
ky vedly až k minaretu, od-
kud ti odvážnější z nás měli 
báječný pohled do kraje. 
Posledním zážitkem toho-
to dne byla plavba po Sta-
ré Dyji skrz zámecký park. 
Podvečer jsme trávili jako 
každý den spolu, ať už při 
hraní míčových či společen-
ských her, nebo obyčejným 
povídáním.

Výlet se nám i díky slu-
nečnému počasí velmi líbil. 
Troufám si tvrdit, že to byla 

hezká tečka za našimi školními 
výlety, příští rok už nás místo vý-
letu čekají maturitní zkoušky.

 Tereza Tláskalová, septima

Londýn? Jedním slovem – pecka!

V pátek 9. května se 41 devá-
ťáků s pedagogickým doprovo-
dem ze ZŠ T. G. Masaryka Sušice 
vydalo na výlet, na který jen tak 
nezapomeneme. Mířili jsme le-
tadlem rovnou do Velké Británie! 
Budíček už ve 3.30 ráno, odjezd 
ze Sušice v půl páté, cesta auto-
busem do Prahy, setkání s paní 
průvodkyní z cestovní kancelá-
ře, letištní kontrola a pak – pro 
některé úplně poprvé – letadlo. 
Let na letiště London Stansted 
proběhl hladce a dobrodružství 
mohlo začít. Z letiště jsme se pře-
sunuli do centra Londýna a hned 
nás čekala pěší prohlídka měs-
ta – uličky, parky, náměstí, pa-
mátníky, muzea. Večer jsme si 
užili atmosféru živého Soho, Pic-
cadilly, Leicester Square a okolí. 
Následoval přejezd na ubytová-
ní a po asi 20 nachozených kilo-
metrech zasloužený odpočinek. 

Sobotu jsme začali královsky – 
výletem do Windsoru a odpoled-
ne nás čekal univerzitní Oxford. 
Neděle patřila moři. Brighton, to 
byl oceán, slaná voda, racci, moř-
ské akvárium, fish & chips k obě-
du, chill na plá-
ži a dechberoucí 
procházka po-
dél bílých kří-
dových útesů. 

V   p o n d ě -
lí jsme se vráti-
li do  Londýna 
a  prozkouma-
li jeho moder-
ní i  starodáv-
nou tvář – čtvrť 
City, vyhlídka 
z  mrakodrapu 
Garden at 120, 
Tower s koruno-
vačními klenoty, Tower Bridge, 
Shakespearův Globe i  galerie 
moderního umění Tate Modern, 
Millennium Bridge, St. Paul’s Ca-
thedral. Při přesunu do Camden 
Town jsme zažili i pravý anglický 
pětiminutový liják. Poslední den 

jsme zakončili stylově – plavbou 
po Temži a vstupem na London 
Eye. Stihli jsme i procházku kolem 
Buckingham Palace, Westminster 
Abbey, Big Ben a poslední nákupy 
suvenýrů na Oxford Street. Ces-

tou zpět nás 
potrápil zpož-
děný let i čeká-
ní na autobus, 
ale i  tak jsme 
do Sušice dora-
zili nad ránem 
plní zážitků. 

N ě k t e ř í 
z nás se z počtu 
nachozených 
kilometrů, bez-
počtu zážitků 
i bezesné noci 
vzpamatováva-
li ještě i ve čtvr-

tek a v pátek a ve škole bylo, 
řekněme, trochu prázdněji. Ale 
stálo to za to! A kdo chce jet příš-
tě, může začít šetřit – příští rok 
vyrážíme znovu!

Za ZŠ T. G. Masaryka Sušice 
účastníci zájezdu

Husitou na vlastní kůži!
7. 5. 2025 jsme se my, dobrovol-

níci z řad 7. A, B a C, vydali na dobro-
družnou výpravu do Tábora. Naším 
prvním úkolem 
bylo zjistit, jak 
vypadal původ-
ní hrad Hradiště 
a zdolat věž Kot-
nov, v Bechyň-
ské bráně jsme si 
prohlédli expo-
zici a hledali nej-
zajímavější před-
mět, který nás 
zaujal. Na Žižko-
vě náměstí jsme 
si pak v muzeu 
vyzkoušeli, jak 
těžká může být 
kroužková zbroj, 
pustili jsme se do zkoumání husit-
ských zbraní, zazněl i husitský cho-
rál, kdo chtěl, mohl se ve fotokoutku 
zvěčnit jako král – s korunou, žezlem 

a samozřejmě patřičným výrazem 
ve tváři, nechyběly ani nejrůznější 
videoukázky palných zbraní a le-

gendární vozo-
vá hradba. 

V   z ávěr u 
jsme si tak tro-
chu zacestova-
li časem, pře-
sunuli jsme se 
do  roku 1420 
a  pokusili se 
o rekonstrukci 
bitvy u  Sudo-
měře. Nasaze-
ní bylo 100%, 
ale nebojte, 
krev netekla, 
jen možná tro-
chu potu, přežili 

jsme všichni, dokonce i paní učitel-
ky. Zaslouženou odměnou pak bylo 
„zaručeně pravé Žižkovo oko“.

 -AK-, ZŠ Lerchova ul.

foto Lukáš Steininger
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Řádková inzerce
PRODEJ
Prodám koloběžku Kostka – model 
Tour Max G5 – nosnost do 150 kg, 
horské kolo Apache Rio Grande – Al-
loy 7005, křovinořez Hecht 142 BTS – 
zánovní. Možnost vyzkoušení a pře-
vzetí v Sušici. Volejte 606 49 49 96
Prodám Passat variant kombi, ser-
visovaný, letní a zimní pneu, závěs-
né zařízení. Tel. 722 104 145
Prodám domácí pekárnu – nepo- 
užívaná, cena 1.000 Kč, péřové deky 
– cena dohodou, starožitný kolovrá-
tek – cena 5.000 Kč. Tel. 607 866 783
Prodám boudu pro velkého psa, 
zateplená. Odvoz nutný, Kč 4.000 
u Hartmanic. Tel. 728 839 537
Prodám samostatný šicí stroj Sin-
ger, nefunkční, ornamenty, znak, 
v  zachovalém stavu. Rozumná 
cena. Pouze SMS. Tel. 604 880 966

 KOUPĚ
Koupím garáž v Sušici nebo okolí. 
Tel. 776 098 006
Koupím mládě zakrslé kozy (nejlé-
pe kozlíka) na chov, výška maximál-
ně ke kolenům. Nabídněte na tel. 
702 797 453
Koupím starší známky, mince, ban-
kovky, odznaky, pohledy, obra-
zy, hodiny, hodinky, porcelán, sklo, 
vojenské předměty – šavli, helmu, 
uniformu a podobně. Můžete na-
bídnout i jiné staré předměty, ce-
lou sbírku nebo pozůstalost. Tel: 
722 777 672 
Zaplatím i několik desítek tisíc za sta-
rou pivní láhev s nápisem: Mačice, Stu-
benbach, Blovice, Plánice, Kundratitz, 
Jarolím, Gotz, Dollanský, Melan, Pauli, 
Šebesta, Klečka, Vrhel, Petrmichl, Šu-
brt, Lešer atd. Tel.: 606 245 515
Koupím staré zápalkové nálep-

ky a krabičky, reklamní plechové 
a smaltované cedule, staré pivní 
láhve s litými nápisy a erby, staré 
pohlednice Sušice a okolí. Přijedu! 
Tel. 606 49 49 96

 BYTY – NEMOVITOSTI 
Koupím celoročně obyvatelnou 
menší zděnou chatu či chalupu, 
pozemek minimálně 500 m2, voda 
z obecního řádu, ne vlhkou, Sušicko 
či Horažďovicko. Kdo zprostředkuje, 
finanční odměna. Tel. 702 681 893, 
možno i SMS. Děkuji.
Oceňování nemovitostí – pro pro-
dej, darovací smlouvu, dědické říze-
ní, úvěr, hypotéku, účetnictví, apod. 
– kvalitně a rychle. I. Drábková, Su-
šice, tel. 608 117 789

 RŮZNÉ
Věnuji piano „Karl Köppl“ za odvoz 
v Sušici. Tel. 724 914 673
Hodinový manžel. První pomoc 
pro vás a vaší domácnost. V Sušici 
a okolí. Tel. 606 401 680
Úklid – po rekonstrukci, kance-
láře, mytí oken, čištění interiérů 
vozů, koberců, čalouněného ná-
bytku, mytí tvrdých povrchů pod-
lah, žehlení, domácí úklidové práce. 
Tel. 792 488 561
Hodinový manžel, menší práce 
všeho druhu, volejte 731 408 939 
či navštivte tomaskratky.cz
Hledám brigádnickou práci – jakou-
koliv, na zahradě, výkopy, i za špat-
ného počasí.Tel. 605 122 437
Nabízíme strojní čištění kober-
ců, sedacích souprav, křesel, žid-
lí a  čalounění. Zdeněk Kubeš, 
tel. 607 630 244 
Svážu diplomové práce, opravím 
staré knihy. Levně. Tel. 739 744 687

JMÉNA SUŠICKÝCH ULIC
86 – Pod Kalichem

Středem bloku ohraničené uli- 
cí Dlouhoveskou prochází a pak 
stoupá po úbočí Žižkova vrchu uli-
ce Pod Kalichem. Ač se tento ná-
zev ustálil už za první republiky (ka-
lich byl postaven roku 1924), v roce 
1948 byla ulice přejmenována na 
Firbasova podle bývalého vlastníka 
přilehlé zahrady. Při úpravě a slučo-
vání názvů v roce 1959 byl vráceno 
jméno Pod Kalichem. 

Původně krátká ulička vedla jen 
k společenské budově Salon v úse-
ku mezi dnešními Dlouhoveskými 
ulicemi, na ní navazovala cesta do 
zahrad. Později byla komunikace 
prodloužena ke smuteční síni, skla-
dům, vepřínu, slepičárně a garážím 
a stala se obslužnou pro tehdejší 
výstavbu rodinných domů v ulicích 
Táborská a Trocnovská. Dnes ulice 
vede až k novým stavebním pozem-
kům městského projektu Lokalita 
Pod Kalichem a kolem bývalých ka-
sáren se napojuje na ulici Hájkovu. 

Pomník Kalich byl vybudován 
při příležitosti pětistého výročí úmr- 
tí Jana Žižky a odhalen 28. října 
při šestém výročí vzniku republi-
ky. Dříve se kopci říkalo Šibeniční 
vrch. Toto označení odkazovalo na 
šibenici, která zde prý stála až do 
18. století. Dodnes zůstalo jméno 
v názvu vrcholku skrytého v lese 
za kalichem (Šibeník 619 m n. m.)

Firbas František byl významný 
měšťan, lékárník, pomolog, sbě-
ratel a purkmistr Sušice (v letech 
1844 –1861 a 1873 – až do své smrti 
1879). Právě za jeho úřadování byl 
vybudován Salon, kde se pořádaly 
národně laděné akce včetně diva-
delních představení. Jeho úpravná 
pomologická zahrada za Salonem 
byla ojedinělým zjevem v celých ji-
hozápadních Čechách.

Zdroj: Zdeňka Řezníčková – Střípky 
z historie sušické radnice, Lhoták, Pták, 
Semotánová, Šimůnek – Historický at-
las měst ČR – sv. 27 Sušice ED

Nálezy uložené na stálé službě Městské policie Sušice
Městská policie Sušice oznamuje, že jí byly odevzdány následu-

jící věci, které byly nalezeny na území města Sušice a jejichž vlast-
ník není znám. Nálezy odevzdány od září 2024 do dnešního dne. 

Mobilní telefon – 4 ks | peněženka – 7 ks | dětská peněženka – 
1 ks | brýle dioptrické – 2 ks | brýle sluneční – 1 ks | náušnice – 
2 ks | řetízek – 1 ks | hodinky – 3 ks | pouzdro na doklady – 1 ks 
| jízdní kolo – 2 ks | trekingové hole – 1 ks | dětská vesta – 1 ks | 
ostatní (karty…) – 5 ks. 

Nález bude vydán jen žadateli, který věc přesně popíše. 
Popis a foto aktuálně nalezených psů naleznete na webových 

stránkách Městského úřadu Sušice pod odkazem Město » Měst-
ská policie » Aktuální informace.

Jaroslava Hrabová, technicko-ekonomická referentka

Odběry dárců krve v roce 2025
SUŠICE DPS: 10. 6. | 15. 7. | 12. 8.

16. 9. | 14. 10. | 11. 11. | 9. 12. 
Odběry se provádějí od 14 do 16.30 hod.

Prvodárce prosíme, dostavte se do 15.30 (nutné vstupní vyšetření).
KREVNÍ BAROMETR – klatovy.nemocnicepk.cz/krev

Shadow je mini-
málně 19letý kříže-
nec NO, očkovaný, 
čipovaný, není kas-
trovaný. Doposud žil 
na zahradě u domu, 
který se prodal a on 
zůstal sám. Byl zda 
ještě s jedním psem, 
ale ten našel domov.
Černí, velcí a  ještě 
k tomu staří psi mají 
smůlu , jsou neza-
jímaví.Shadow je 
hodný pes, domá-
cích zvířat si nevší-
má, k lidem se chová 
bez problémů. Hle-
dá se mu domov 
na dožití k domku 
se zahradou, jak byl 
zvyklý. Spolek bude 
hradit stravu, veterinární péči, jen to místečko potřebuje...

Kocourek Miki je 7letý kocou-
rek...je na tom stejně jako Shadow.
Majitelé se museli vystěhovat tam, 
kde kočky nemohou být. Celkem 
bylo 5 koček, ale některé již svůj do-
mov našly, některým se stále hledá. 
Miki bude kastrovaný, je to mazlivý, 
čistotný kocourek, zvyklý na život 
uvnitř. Ostatní kočky mu nevadí.

Kdo by měl o Mikiho či Shadowa zá-
jem, info na tel.: 604 555 924

Děkujeme za pomoc.
Nalezenci Šumaváci

Informace o dalších zvířatech 
(nalezených i hledaných) najde-
te na stránkách spolku nalezen-
ci-sumavaci.estranky.cz a jejich 
facebooku.

Hledáme nový domov



Šumavští muzikanti ve vzpomínkách kapelníka Karla Polaty

Když měl bubeník Karel volno, 
ze všeho nejraději se procházel cir-
kusovým městem.

Při jedné takové pochůzce za-
mířil ke stájím a k menažerii. Všu-
de bylo ticho, zvířata odpočívala 
a stájníci byli také někde zalezlí, 
jen odněkud zezadu se ozýval hla-
sitý hovor. Karel zvědavě vykročil 
tím směrem a po chvíli zůstal pře-
kvapeně stát. Před klecí s bílým 
sánským kozlem klečel nejmladší 
člen orchestru Tondíček a povídal 
si s ním jako s kamarádem.

„Copa tu děláš, Tondíčku?“ ze-
ptal se ho Karel. „Ále,“ odpověděl 
Tonda, „je mi toho chudáka kozla 
líto. Celej den je zavřenej v kleci, 
a tak sem mu přines aspoň kou-
sek čerstvý trávy, aby si taky dro-
bet pošmák. Na tom přece neni 
nic špatnýho, že ne?“

„Bodeť by bylo,“ přisvědčil Ka-
rel. „Ale to víš, hdopa má tady 
v tom kalupu na kozla čas? Takle 
dyby si ho vzal tady vedle do par-
ku a drobet ho popás, to by ses di-
rektorovi zavděčil.“

„Že jo?“ zapochyboval Tonda. 
„Ale co by tomu řek pan kapelník? 
Aby se potom na mě nezlobil!“

„Ale co tě nemá, Tondíčku,“ ujis-
til ho potutelně Karel, „ten přece 
bude taky rád!“

A tak zatímco Tonda před klecí 
ještě trochu váhal, Karel už uhá-
něl do muzikantské maringotky. 
V rychlosti vysvětlil přítomným 
kolegům, co se bude dít, a když 
Tondíček vcházel se svým rohatým 
přítelem do parku, byli už tam mu-
zikanti poschovávaní v křoví. Kozel 
se s chutí pustil do nízké travičky 
a muzikanti trpělivě vyčkávali.

Jako první si mlsného kozlíka 
všimla jakási malá holčička. Vytrhla 
se chůvě a utíkala, že si to neznámé 
zvíře prohlédne. Po horkém dni byl 
park plný lidí, a tak brzy přiběhly 
další zvědavé děti a za nimi se přišli 
podívat i dospělí. Podivovali se Ton-
dově opovážlivosti a drzosti a vy-
kazovali ho i s kozlem z parku ven. 

Potom už to netrvalo dlouho 
a mezi stromy se vynořil přísný pán 
v uniformě. Nasadil si cvikr, vytáhl 
z kapsy notes a uhodil na Tondíčka, 
že musí zaplatit pokutu. 

Tonda sice z tónu jeho řeči po-
chopil, že asi dělá něco, co se ne-
smí, ale jinak mu nerozuměl ani 
slovo. Vypadalo to na pěknou ne-
příjemnost, a tak Karel a kolego-
vé opustili svůj úkryt a postavili se 
vyděšenému Tondíčkovi po bok. 

Karel si výmluvně ťukal na čelo, 
jako že to Tondíček nemá v hlavě 
v pořádku, ale hlídač byl neoblomný. 

Popadl z jedné strany Tondu, z dru-
hé kozla a se sveřepým výrazem 
ve tváři je oba táhl směrem k cirku-
su. Pokrotlí muzikanti jim šli v patách 
a za ně se zařadili zvědavci z parku. 
Dav cestou neustále rostl a zpráva 
o množství lidu, které se blíží k cirku-
su, se bleskem donesla až k řediteli.

Ten se nejdřív trochu polekal, 
ale když uviděl v čele průvodu kozla 
a za ním zkroušené muzikanty, hned 
se zase uklidnil. Když se potom dozvě-
děl, o co se jedná, vytáhl z peněženky 
bankovku několikrát větší, než kolik či-
nila pokuta, zvedl ji nad hlavu, aby si ji 
každý mohl dobře prohlédnout, a pak 
ji s omluvou odevzdal hlídači.

Byla to skvělá reklama, jejíž zá-
sluhou měl cirkus až do odjezdu 
vyprodáno. Karel potom dostal pro 
pořádek symbolickou pokutu, zato 
Tondíček musel vyslechnout dlou-
hé kázání od kapelníka, aby příš-
tě jen tak každého neposlouchal.

Tondíčku, popas kozla!

Do nového seriálu jsme připravili jedinečné příběhy z muzikantského prostředí Sušicka odehrávající se v době rakousko-uher-
ského mocnářství a první republiky, které zaznamenal slavný kapelník Karel Polata (1914–1974). Jeho dcera Ivana Šafránková 
všechny otcovy zápisky zpracovala, upravila a sestavila do knihy Šumavští muzikanti ve vzpomínkách kapelníka Karla Pola-
ty, která vyšla v nakladatelství RegionAll v roce 2012. Po dohodě s paní Šafránkovou jsme vybrali několik příběhů, které jsou 
někdy nejen veselé, ale také krásně ukazují život tehdejších místních muzikantů a světáků. Jako bonus pak uvedeme i příběh, 
který v knize nenajdete. 
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Dobrý den, přátelé. Je tu 
další díl naší husitské elegie.

Posledně jsme zde psali 
o tom, že se císař roku 1583 
přestěhoval i se svým dvorem 
z Vídně do Prahy. A uvedli jsme 
i důvody, proč se tak stalo. Zmí-
nili jsme se i o tom, že ani Praha 
neuchránila Rudolfa před pro-
blémy. Roku 1593 vypukla dal-
ší válka s Osmanskou říší – stá-
lá přítomnost císařských vojsk 
v Uhrách a snahy o vymáhá-
ní vyšších a vyšších daní ved-
ly roku 1604 
k   p o v s t á n í 
uherské šlech-
ty proti habs-
b u r s k é  n a d -
vládě. Reálná 
hrozba ztráty 
Uher a  Rudol-
fova neschop-
nost vedla jeho 
příbuzné k taj-
n é  d o h o d ě 
z 25. dubna 1606 o Matyášo-
vě nástupnictví. Ten nakonec 
bez Rudolfova vědomí domlu-
vil v červnu 1606 s povstalci 
mír. A v listopadu pak sjednal 
mírovou smlouvu i s Osman-
skou říší.

Císař však odmítl obě smlou-
vy ratifikovat – trval na pokra-
čování bojů. Matyáš ale v reakci 
na to svolal roku 1608 uherský 
zemský sněm, který obě doho-
dy přijal. S příslibem zachování 
náboženských svobod tak zís-
kal uherskou (ale i rakouskou) 
šlechtu na svoji stranu. Nako-
nec se k němu připojili i mo-
ravští stavové. Matyáš násled-
ně sestavil vojsko, se kterým 
vytáhl na Prahu.

Čeští stavové hájili jinou po-
zici – souhlasili s tím, že Rudolf 
není dobrým vladařem, záro-
veň však soudili, že dobrým ná-
stupcem není ani Matyáš. Na-
konec císař Rudolf uzavřel se 
svým bratrem Matyášem tzv. 
Libeňský mír, kterým se vláda 
v monarchii rozdělila. Matyáš 
získal Moravu, Rakousko a Uhry, 
Rudolfovi zůstaly Čechy, Slez-
sko a Horní a Dolní Lužice.

Z nastalé situace se snažily 
české stavy vytěžit, co se dalo. 
Požadovaly zrušení Svatoja-
kubského mandátu (Svatoja-
kubský mandát bylo opatření 
krále Vladislava Jagellonského 
proti Jednotě bratrské. Původ-
ně bylo vyhlášeno na svatoja-
kubském sněmu 25. července 
1508. Mandát přikazoval uza-

vření bratrských sborů, zničení 
bratrské náboženské literatu-
ry a konverzi jejich duchovních 
a učitelů k jedné ze dvou ofici-
álně uznaných náboženských 
stran v zemi, tedy ke katolíkům 
nebo k  utrakvistům. Platnost 
mandátu se vztahovala pouze 
na Čechy, na Moravě ho král ne-
byl schopen vymoci. Habsburští 
panovníci potom mandát v Če-
chách často obnovovali. Napo-
sledy tak učinil císař Rudolf II. 
na nátlak části katolické šlechty 

roku 1602 a uzá-
konění České 
konfese, proti 
čemuž se však 
postavila ze -
jména katolic-
ká šlechta a ka-
toličtí církevní 
hodnostáři.

V  Praze vy-
pukly nepoko-
je. Ty nakonec 

pohnuly Rudolfa II. k tomu, aby 
9. července 1609 vydal svůj slav-
ný Majestát, kterým povolil svo-
bodu vyznání. Než se k němu 
dostaneme musíme si připome-
nout, že už od konce šedesátých 
let 16. století se nekatolické kon-
fese staly v zemích Koruny české 
nejrozšířenějšími. Luteráni zcela 
převládli v obou Lužicích, získa-
li významné pozice ve Slezsku, 
v Čechách i na Moravě. Pak zde 
byli utrakvisté a staroutrakvis-
té. A na Moravě, kromě silné-
ho postavení Jednoty bratrské, 
hostila šlechta i početné obce 
novokřtěnců. (Novokřtěnectví, 
neboli Anabaptismus – už jsme 
se o něm před časem zmiňova-
li – je jedno z mnoha reform-
ních hnutí vzniklých v 16. stole-
tí. Původem je ze švýcarského 
Curychu, a ačkoliv nebylo zda-
leka jednotné, společným zna-
kem byla (a je) teze, že křtění 
dětí je bezvýznamné, a že člo-
věk má být křtěn až ve chví-
li, kdy je schopen uvědomit si 
závažnost tohoto aktu. Kladen 
byl i zvýšený důraz na morál-
ní a etické hodnoty nábožen-
ství. Hlavní směry anabaptis-
mu jsou mírumilovné, někdy až 
pacifistické.

Novokřtěnci (jinak též Habá-
ni) se na Moravě usadili po vy-
hnání z  Dolních Rakous. Byli 
zručnými řemeslníky – proto je 
šlechta na svých panstvích vítala. 
Prosluli zejména výrobou fajáns. 

1. června 2025
Martin Mejstřík

Očima Martina Mejstříka

Cesta k Majestátu

Níže přinášíme ukázku z komiksové brožury skautské vedou-
cí Petry Divišové (Pídý), která své zážitky ze skautských táborů 
zpracovala do titulů Buď pobaven a Buď pobaven 2. (Vydal Junák 
– český skaut, Tiskové a distribuční centrum, v roce 2021 a 2023.)

Na Santosu se uskutečnil poučný Bazárek 
V úterý 30. dubna se ostrov San-

tos v Sušici proměnil v místo plné 
dětské radosti, tvořivosti, a hlavně 
zábavného učení. Žáci 4.A a 4.E ze 
Základní školy T. G. Masaryka 
v Sušici se zde zapojili do projektu 
Bazárek, který jsme připravily spo-
lečně s kolegyní jako inovativní způ-
sob, jak dětem přiblížit základy fi-
nanční gramotnosti.

Každý žák si doma vybral jednu 
či více hraček, se kterými si už ne-
hraje, ale které by mohly udělat ra-
dost někomu jinému. Tyto poklady 
si děti přinesly s sebou už oceněné 
a na místě je nabídly k prodeji.

Abychom propojili nejen školní 
znalosti, ale i přátelství mezi oběma 
třídami, rozdělili jsme žáky do smí-
šených skupin – tzv. „rodin“. Každá 

rodina si zvolila vlastní název, při-
pravila si svůj „obchodní“ stůl a vrh-
la se do hry.

Než však mohly děti začít „na-
kupovat“, musely projít vstupním 
testem z oblasti finanční gramot-

nosti. Ti, kdo odpověděli správně 
na všechny otázky, obdrželi startov-
ní kapitál ve výši 2 500 fiktivních ko-
run, a tím začalo velké hospodaření.

Během dne pak rodiny pro-
cházely různá stanoviště. Povinná 
byla stanoviště Příjmy (např. výpla-
ta nebo nálezné…) a Výdaje (např. 
nájem, pokuta či rozbitá pračka…). 
Děti se musely rozhodovat, jak své 
finance spravovat, zda riskovat 
na stanovišti Hazard, kde si vsadi-
ly a losovaly sirky s možností vý-
hry dvojnásobku, nebo ztráty, nebo 
zkusit štěstí na stanovišti Štěstí, kde 
si losovaly náhodné částky.

Když došly hračky i peníze, na-
stal čas účtování. Každá rodina 
spočítala své příjmy a výdaje. Vý-
sledná částka v kase se měla sho-
dovat s rozvahou. Občas se sice 
někdo „netrefil“ přesně, ale větši-
na měla v pokladně více, než ko-
lik měli zapsáno, což ukázalo, že 
zapisování je stejně důležité jako 
samotné hospodaření.

Na závěr jsme projekt oboha-
tili o lekci z reálného života. Kaž-
dá rodina měla převést zůstatek 
na eura podle zadaného kurzu, 
a podle výsledné částky jsme se-
řadili skupiny od nejúspěšnější 
po tu nejméně efektivní. Nejlepší 
hospodáři byli odměněni fiktiv-
ními kupony do cukrárny nebo 
na motokáry.

Projekt byl nejen zábavný, ale 
především přínosný. Děti si vyzkou-
šely, jaké to je rozhodovat se při na-
kupování, porovnávat ceny, zvažo-
vat hodnotu věcí a rozumět tomu, 
co znamená rozpočet. Navíc si uvě-
domily, že věci, které už nepotře-
bují, mohou ještě někomu jinému 
udělat radost.

Jsme moc rády, že se celý den 
nesl v přátelské a tvořivé atmosféře. 
Děti si odnesly nejen drobné hrač-
ky, ale především nové zkušenosti, 
zážitky a základní dovednosti, které 
využijí i v běžném životě.

Aneta Szkanderová

Slavnost slabikáře a oslava Dne matek v 1. třídě
Ve  čtvrtek 15. května se 

naše první třída proměnila 
ve slavnostní místo plné ra-
dosti, emocí a dětské hrdosti. 
Uskutečnily se totiž hned dvě 
významné události: Slavnost 
slabikáře a zároveň oslava Dne 
matek.

Po měsících pilného učení, 
kdy se naši malí školáci sezna-
movali s písmenky, slabikova-
li a trénovali první čtení, nastal 
okamžik, na který se všichni těšili. 
Děti během slavnosti ukázaly, co 
se již naučily. Zazněly básničky, 
písničky i krátké ukázky čtení. 
Za svou snahu každý žák obdržel 
vyznamenání „Už jsem čtenář“.

Následovala druhá část od-
poledne – oslava Dne matek. 
Děti svým maminkám připravily 
vystoupení plné písniček, básni-
ček, kterými vyjádřily svou lásku 
a vděčnost. Každá maminka si 
odnesla vlastnoručně vyrobené 

přáníčko a malý dáreček, který 
děti s láskou připravovaly.

Atmosféra celé slavnosti 
byla velmi přátelská a dojemná. 
Na tento den budeme ještě dlou-
ho vzpomínat – byl plný radosti, 
hrdosti i lásky. Děkujeme všem, 

kdo jej pomohli uskutečnit a pře-
devším dětem, které ukázaly, jak 
moc už se toho naučily a jak mají 
velké srdce.

Za žáky 1.E ZŠ T. G. Masaryka 
Komenského

Kristýna Mészárosová
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efektivněji, lépe. A jak dlouho trvá 
takovou hru nacvičit? Již zmíněná 
pokora, se kterou jsme k předloze, 
a především jejímu až kultovnímu 
filmovému zpracování přistupova-
li, se projevila i na délce zkoušení 
– aby bylo na vše dostatek času, 
zkoušet se začalo v listopadu loň-
ského roku.“

Z čeho máte osobně největší 
radost a jaké jsou plány divadla 
do budoucna? „Největší radost 
mám jednoznačně z výsledku ce-
lého našeho více než šestiměsíč-

ního snažení. Slyšet lidi se smát 
a tleskat je pak tou největší odmě-
nou. Plány divadla do budoucna 
jsou pak jasné: dělat nadále to, co 
všechny nadšené a talentované 
ochotníky baví – přinášet lidem 
prostřednictvím klasických diva-
delních her, pohádek, filmových 
a seriálových evergreenů radost, 
smích a pohodu a nechat je zapo-
menout na každodenní starosti.“

Děkuji za odpovědi.
Úvod a foto Eduard Lískovec

více foto na www.kulturasusice.cz

Svůj program 
tradičně předved-
la ZŠ a MŠ z Hrád-
ku. Následně pódi-
um ovládl velký živý 
orchestr ZUŠ Horažďo-
vice. Dechovku v Sušici repre-
zentuje nestárnoucí Solovačka, 
které patřil poklidný odpolední 
čas. Přemety, salty a holu-
bičkami rozvířily pak 
atmosféru mladé 
členky TJ Sokola 
Sušice (foto 2).

Jako vždy dy-
namický street 
dance předvedla 
v několika kategoriích 
proslulá TS Power z Kašper-
ských Hor. Místní kapelu Bossano-
hu (foto 17) dnes už netřeba před-
stavovat. Svým originálním 
Groove a Soul stylem 
těší publikum něko-
lik let. Uskupení No 
Way je též z míst-
ní líhně, do  kul-
turního dění však 
přispívá z rockové-
ho soudku. 

Hlavním hostem so-
boty byly Buty (foto 14). Před já-
savým a velkolepým ohňostro-
jem přišla legendární kapela, jejíž 

jako pravidelný čtrnáctideník vydává Sušické kulturní 
centrum SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice, IČ 00 368 512. Sídlo re-
dakce: KD Sokolovna, ul. T. G. Masaryka 120, Sušice, tel.: 376 555 070, 

724 981 554, e-mail: liskovec@kulturasusice.cz,www.kulturasusice.cz
Odpovědný redaktor Ing.  Karel Sedlecký. Tiskne SAMAB, Brno. Redakce si vyhrazuje právo vybrat k  otiště-
ní příspěvky pisatelů podle potřeb SN. Příspěvky představují názory a postoje pisatelů. Za věcnou správnost 
textů odpovídají autoři. Za obsah inzerátů zodpovídá zadavatel. Cena 20  Kč. Povoleno OÚ Klatovy pod č.  j. 
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frontman svým 
drsným a  su-
chým humo-

re m p ř i ve dl 
mnohé k rozjímá-

ní a všichni si pak spo-
lečně mohli zazpívat bala-

bam bam, balabam bam…. 
Po zaslouženém ohňostroji při-

stála na pódiu ještě zvu-
koloď jménem Pra-

go Union (foto 9), 
z  které vystou-
pil Kato se svou 
živou skupi-
nou a zanotoval 

hip hop. I nebe se 
z toho k ránu rozpla-

kalo, hasičům ani turistům 
to však nevadilo a svěží nedělí se uza-
vřel program vydařených slavností. 

Sponzoři Sušických 
slavností: EKOEKO 

s.r.o. | GPL – INVEST 
s.r.o. | MONTOP 
CZ spol. s  r.o. | 
Pekárny a  cuk-
rárny Klatovy, a.s. 

| PRŮCHA-MOTO-
ROVÉ NÁŘADÍ s.r.o. | 

Silnice Klatovy a.s.
foto 1, 9, 14 Tomáš Mašek

text a ostatní foto Eduard Lískovec,
více foto na www.kulturasusice.cz

Slunce seno a tak dále... zahrál soubor Atakdále
Ochotnické divadlo Atakdále 

vzniklo ze souboru Schody. Zů-
stala většina herců, zázemí i tra-
diční představení. Jedním z nich 
je i premiéra hry na začátek Su-
šických slavností. Nový soubor 
netroškařil a hned uvedl opus 
inspirovaný známou filmovou 
trilogií Zdeňka Trošky a nazvaný 
Slunce, seno, a tak dále…

Už kulisy sestavené z fotogra-
fií filmové předlohy navozují pří-
značnou hoštickou atmosféru, kte-
rou herci umocnili svými výkony 
ve známých scénkách z filmu i v no-
vých situacích. Jak uvádí režisér-
ka Martina Kratochvílová: „Snažili 
jsme se, aby to mělo šťávu.“ (To bylo 
např. dobře patrné, když farář Otík 
přelézal ohradník...) Snaha ochot-
níků byla korunována potleskem 
téměř za každou scénou (a že jich 
bylo opravdu hodně!) 

A kdo se o hoštické veselí 
jmenovitě zasloužil? Rodina Škop-
kova: Marie Kratochvílová, Franti-
šek Kampoš, Natálie Sedláčková, 
Tobyáš Marinčin a Alice Primasová 
jako babka i zpívající učitelka. Sou-
druzi z JZD: Martin Petrus, Adam 
Primas, Jan Fuks, brigádník Jan Her-
bolt a Irena Homolková jako Evík 
i Kelišová. V dalších rolích: Michaela 
Valešová, Petr Panský, Nikol Karba-
nová, Tomáš Kašík a Tomáš Nárovec 
jako farář Otík. Na všechny střídavě 
svítil Evžen Beneš. 

Zákulisí nového divadla v ná-
sledujícím rozhovoru poodhalila 
režisérka Martina Kratochvílová: 
Z divadla Schody vznikl soubor 
Atakdále. Jaký je cíl nového diva-
dla a v čem se chcete lišit od Scho-
dů? „Cílem nového divadla je nadá-
le přinášet kulturní zážitky divákům, 
kteří naše herce podporují již celá 
léta a pravidelně navštěvují před-
stavení, v nichž se jejich ob-
líbenci objeví – o odli-
šení vůbec nejde.“

Vy jste i au-
torka divadel-
ního scéná-
ře. Na  jednu 
hru je filmo-
vá předloha 
(trilogie Slun-
ce seno) přeci jen 
dějově hodně roz-
sáhlá. Jak jste postu-
povala při psaní? „Transformace 
filmových či seriálových předloh 
do divadelních scénářů je vždy po-
měrně náročná, třebaže jsem v mi-
nulosti již scénáře podobného typu 
tvořila. Klíčovým prvkem se pro mě 
při psaní, respektive přepisování, 
stala idea toho, co vše chceme divá-
kům v cca 120 minutách odprezen-
tovat, aniž bychom porušili dějovou 
linku a logickou posloupnost. Pře-
devším jsme však nechtěli diváka 
ochudit o legendární scény a hláš-
ky, které jsou s touto filmovou kla-

sikou bezpodmínečně spjaty. V jed-
noduchosti lze můj tvůrčí proces 
popsat jako vytvoření určité osnovy 
a poté jen zasazování konkrétních 
dialogů a obrazů do většího celku.“

Je to váš režisérský debut. 
Překvapilo vás něco při zkouš-
kách? Odpovídá výsledek vaší 
představě? „Již od chvíle, kdy jsem 
se stala nejen scenáristou, ale také 

režisérem této hry, snaži-
la jsem se přistupovat 

ke své nové roli s ve-
likou pokorou. Ja-

kousi výhodu 
pak spatřuji 
ve skutečnosti, 
že jsem mohla 
při své práci vy-

užít jak pohled 
zvenčí, tedy divác-

ký, tak i pohled řek-
něme „interní“. Rozhodně 

jsem však při zkouškách překva-
pená byla, a to v pozitivním slova 
smyslu! Talent, a především obrov-
ské nasazení všech nových i staro-
nových herců bylo prostě nesku-
tečné. Z těchto příčin pak konečný 
výsledek moje původní (neskrom-
né) představy zcela překonal.“

Hra má poměrně početné ob-
sazení. Jak se vám podařilo se-
hnat tolik mladých i zkušených 
herců? „Protože jsme si coby první 
hru nově utvořeného divadla vy-
brali právě trilogii Slunce, seno…, 

bylo nám jasné, že pouze se základ-
ním ansámblem neobstojíme, ne-
má-li každý z herců hrát více rolí na-
jednou. Proto jsme poptávali mezi 
stávajícími herci, známými i přáte-
li divadla další ochotníky, kteří by 
s námi do tohoto projektu chtěli jít. 
Podařilo se nám sehnat jak ochot-
nické herce z blízkého či vzdále-
nějšího okolí, tak místní studenty, 
více či méně herectvím (ne)dotče-
né. Dnes mohu s velkou pýchou 
konstatovat, že jsme měli skutečně 
šťastnou ruku. Nováčci jsou velmi 
nadaní, zdatně sekundují senior-
nějším (samozřejmě v hereckém 
slova smyslu) kolegům a nebojí se 
přicházet s novými nápady.“

V představení je mnoho rych-
le po sobě jdoucích výstupů, při-
tom někteří herci mají dokon-
ce dvojrole. Jak dlouho jste hru 
zkoušeli a co bylo nejnáročněj-
ší? „Svou otázkou jste vystihl jed-
no z hlavních úskalí a současně asi 
to nejsložitější na přenesení filmo-
vé/seriálové předlohy do divadelní 
podoby. Na stříbrném plátně tvůr-
ci snímku jednoduše mezi jednotli-
vými scénami udělají střih, drama-
tičnost děje se krátkými dialogy 
zvýší a je hotovo. V divadle nám 
nezbývá než „střih“ provádět po-
mocí světel, přičemž herci se do-
slova v  rekordním čase musejí 
stihnout převléknout a přestavět 
kulisy. Výkony na scéně i v zákuli-
sí jsou tak doslova heroické – po-
máhá každý se vším, stále dokola 
se zkouší, jak něco udělat rychleji, 

Sušické slavnosti dokončení ze str. 1


